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Vánoce se blíží, zprávy

ze zasedání, poplatky za odpady,
krajané vzpomínají a děkují,

žáci našich škol k vánočnímu času
z minulosti Chlebovic, jaké akce se plánují ve víceúčelovém sále základní školy,

ze skautského zápisníku, „Po zarostlém chodníčku“ již podvacáté, o medu v nápojích
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Poslední číslo letošního roku dostáváte v malém předstihu. Jak jsme vysvětlili minule, je to

proto, že jsme je chtěli „udělat“ především vánoční. Nepodařilo se nám do něj zařadit většinu
vánočně laděných článků. Ani se nám jich tolik nesešlo. Přesto alespoň část občasníku Váno-
cům věnujeme a jimi a vánočními tradicemi začínáme.

Přinášíme usnesení z 20. jednání zastupitelstva obce, články starosty a místostarostky. Ne-
chybí informace obecního úřadu.

Děti píší svá přání Ježíškovi. Půvabné kresbičky, které doplňují Hukvaldský občasník, jsou od
Jana Návrata, žáka 9. ročníku. Zajímat vás určitě bude i příspěvek paní ředitelky o právní sub-
jektivitě naší základní školy.

Vánoční rozjímání nejen pro věřící napsal farář P. Šamaj. Turisté bilancují 20 let konání po-
chodu Po zarostlém chodníčku, tenisté svůj tenisový rok. Pokračuje seriál Zlatý věk vína o tom,
jaká vína podávat při slavnostním vánočním pohoštění. Víte, co je koleda? V rubrice Naše rady
zařazujeme příspěvek paní ing. Mikušové k daním z příjmu, v závěru roku je aktuální a mno-
hým pomůže se vypořádat s daňovým přiznáním.

Nebudeme hodnotit letošní ročník, pouze chceme našim čtenářům poděkovat za přízeň, při-
spěvatelům za jejich články a vyslovit přesvědčení, že nám svou náklonnost zachovají a dále
budou posílat své články. Děkujeme akademickému malíři panu Antonínu Kročovi za kresby na
titulních stránkách všech čísel, panu Stanislavu Fojtíkovi za fotografie, pracovnicím obecního
úřadu za pomoc při zajištění a distribuci. Poděkování patří v neposlední řadě také tiskárně Be-
atris za velmi dobrou celoroční spolupráci. Rádi bychom všem popřáli klidné Vánoce a do no-
vého roku mnoho zdraví, štěstí a úspěchů. Redakce

Zvyky a tradice
Vánoce jsou spojeny s množstvím tra-

dic a zvyků. Nejčastější zvyky a kouzla se
snažily nahlédnout do budoucnosti.
Zkusíte se také zeptat: Co nás čeká?

Kouzlení s jablky.
Rozkrojení jablíčka napříč
…Zřetelná hvězdička jádřince… zdraví,
štěstí, úspěch.
…Nehezký jádřinec, červ… nemoc, ne-
štěstí, zármutek.
…Jádřinec ve tvaru kříže… neštěstí, smrt.

12 jadérek jako 12 měsíců.
Vložíme do misky s vodou… kolik jich vy-
plave, tolik bude suchých měsíců.

Chcete znát jméno svého vyvoleného?
Oloupejte jablíčko tak, aby slupka zů-

stala vcelku a tvořila jedinou spirálu. Tři-
krát jí zatočte nad hlavou a odhoďte. Tvar
spirály bude připomínat písmeno, kte-
rým jméno vyvoleného začíná.

VVVVáááánnnnoooocccceeee    2222000000001111
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Věštění z vlašských ořechů.
Rozlousknou se 4 ořechy — jako 4 roční
doby.
Všechna pěkná jádra znamenají… zdraví
celý příští rok.
Kolik vyschlých, zkažených, černých…
tolik nemocí.

Házení pantoflem.
Svobodné a nezadané dívky se postaví

zády ke dveřím, do pravé ruky pantofel
nebo botu a hodí ji za sebe. Míří-li střevíc
špičkou ke dveřím, bude svatba a odchod
z domu. V opačném případě to znamená
ještě rok si počkat.

Pro vdavekchtivé.
Sežeňte devět patek od vánoček a scho-

vejte si je.

Chcete, aby Vás měli všichni rádi?
Na Štědrý den si pomažte tváře

medem.

Chcete mít štěstí po celý rok?
Na vánočce rozkrájené na Štědrý den

ráno hledejte zapečený hrášek.

Nechcete mít prázdnou peněženku?
Nezapomeňte si do peněženky dát ně-

kolik omytých šupinek ze štědrovečerní-
ho kapra.

Hodně pohody a legrace při vánočních
radovánkách a zvyklostech.

Podle krásné paní připravila
Bronislava Hyklová

Barborka
Vše, o čem je v dalších řádcích psáno,

se skutečně stalo jisté Jiřině Kneblové,
provdané Poláškové.

Jsem SŠ 163/54 s kladným vztahem
k domácnosti a dětem. Nikdy jsem ne-
měla nouzi o ctitele, ale nápadník, který
by mě doprovodil až k oltáři, se dlouhou
dobu neobjevoval. Nedělala jsem si
z toho těžkou hlavu. V dnešní době není

svobodná žena žádnou výjimkou, ale
mojí mamince se to nelíbilo. Při oslavě
mých pětadvacátých narozenin konsta-
tovala: „Která se do dvaceti nevdá, po
dvacítce ledva. Ale já vím, že to není ten
pravý důvod proč jsi pořád svobodná. To
je všecko proto, že ti o Vánocích nekvete
Barborka.“ Měla tím na mysli třešňovou
větvičku, kterou svobodné dívky ulamují
4. prosince „na Barborku“ a vykvete-li na
Štědrý den, do roka se vdávají. „Já a teta
Liba“ pokračovala maminka v monologu,
„jsme se vdaly hned, jak nám vykvetla
Barborka“.

Tímto pádným argumentem mě ma-
minka přesvědčila. Lámala jsem třešňové
větvičky rok, co rok, ale ve zdejším ma-
lebném kraji, kde podzim je chladný
a deštivý, rozkvétaly s železnou pravidel-
ností den před Silvestrem. Nezbylo než
přelstít přírodu. Konečně jsem měla
možnost využít své maturity z botaniky
a biologie. V duchu jsem si setřídila
všechny kvetoucí dřeviny a stanovila po-
řadí, ve kterém rozkvétají. Mezi prvními
byl zařazen zlatý déšť. Poprosila jsem
tedy kamarádku, která měla na zahradě
solitér tohoto zázračného keře, zda by mi
nevěnovala několik větviček. Vyhověla
mi, a na Štědrý den zdobila náš sváteční
stůl rozkvetlá kytice zlatého deště.

A do roka... mé milé svobodné dámy...
jsem byla pod čepcem!

Jiřina Polášková

Kromě tohoto milého povídání pro náš
občasník Jiřina Polášková sepsala (spo-
lečně s manželem Jaromírem Poláškem)
také knihy „Pověsti a legendy Moravy
a Slezska“, „Moravskoslezské pohádky“
a „Moravskoslezské pověsti“. Všechny tři
tituly vydalo nakladatelství AGAVE Český
Těšín v dárkovém provedení se zlatou
ražbou.

Takže pokud ještě tápete, jaké překva-
pení zabalit pod vánoční stromeček
svým dětem, nebo rodičům, nebo komu-
koli, doporučujeme Vám návštěvu knih-
kupectví.

Redakce
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Hukvaldské ohlédnutí
2001

Právě jste obdrželi poslední vydání Ob-
časníku v roce 2001. S blížícími se vánoč-
ními svátky je tady čas k bilancování
uplynulého roku. Jaký byl ten pomalu od-
cházející rok — smutný i veselý, jak to ob-
vykle v životě chodí.

Každý rok začíná plesovou sezónou. Na
Hukvaldech byla zcela výjimečná. To
proto, že se plesy konaly ve zcela novém
společenském sále. Všechny akce byly
beznadějně vyprodány a obecní ples se
musel opakovat.

Únor a březen je ve znamení příprav na
celoroční obecní akce a k tomu patří
schválení obecního rozpočtu. Rozpočet
byl připraven v souladu s Plánem rozvoje
obce a s požadavky místních spolků a ko-
misí a v neposlední řadě i požadavky Vás
občanů. Byl schválen většinou zastupi-
telstva.

Březen, duben, květen. V tomto období
dochází ke změnám ve vedení obce.
V březnu 2001 tehdejší starosta Petr So-
botík rozesílá občanům otevřený dopis,
kterým oznamuje svou rezignaci, a ná-
sledně mobilizuje sdělovací prostředky,
které během dvou týdnů publikují ne-
jméně 10 článků o této skutečnosti. Ne-
bylo to třeba.

Po dobu absence starosty za řádný
chod obce zodpovídala paní místosta-
rostka. V období „hledání“ nového sta-
rosty odstoupil ze zastupitelstva obce
pan Václav Kroča a místo něj byl koopto-
ván pan Josef Jurek. Odstoupením staros-
ty došlo i ke změně složení rady obce. Do
rady, na uvolněné místo po panu Sobotí-
kovi, byl zvolen pan Vladan Jílek. Na za-
sedání zastupitelstva obce 3. května 2001
byl ze dvou kandidátů (RNDr. Jiří Maťa,
ing. Luděk Žáček) zvolen starostou ing.
Luděk Žáček.

Do funkce jsem nastoupil v měsíci čer-
vnu. Mým úkolem bylo pokračovat v pl-
nění akcí zapsaných v Plánu rozvoje obce
pro toto volební období a zklidnit rušnou
obecní atmosféru.

Jako i v předchozích létech se obec po-
dílela na konání hudebního festivalu Ja-
náčkovy Hukvaldy a v druhé polovině
roku pokračovaly plánované akce, jako
výstavba DPS, opravy cest, čištění a regu-
lace vodních toků a pod. Skupiny spor-
tovců a muzikantů se zúčastnily akcí po-
řádaných družebními městy. To vše už
bylo, můžeme to vzít na vědomí, ale mu-
síme myslet na úkoly které nás čekají
v roce 2002.

Na závěr patří mé poděkování všem,
kteří přispěli k obecnímu blahu. Děkuji
všem, kteří mi pomáhali a vzájemně spo-
lupracovali pro dobro věci a tím i obce.
Poděkovat chci i těm, se kterými jsem
vždy nebyl zajedno. Tím chci říct, že jim
to nemám nikterak za zlé. Udržují mě
v bdělém stavu a je to způsob samokon-
troly. Všem přeji pohodu vánočních svát-
ků a co nejšťastnější vstup do roku 2002,
aby všechna vaše přání a plány v tomto
roce končily úspěchem. Místo glosy na
závěr:Všem přeji pevné zdraví nejen
v přicházejícím roce 2002, to ostatní je
méně důležité.

Ing. Luděk Žáček, starosta

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee
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Vážení občané,

chci se také připojit s přáním všeho
krásného do nového roku nového mile-
nia. Vím, že přání jsou od toho, abychom
se vzájemně obdarovávali hezkým slo-
vem, skutkem, úsměvem, dražším či lev-
nějším dárkem. To nejdražší přání je však
to, nad čím nikterak nepřemýšlíme, to
nosíme všichni v sobě a nalezneme ho
někdy až v závažných osobních situa-
cích. Je to víra, pokora a láska. Tyto tři
hodnoty nám utvářejí zdraví těla i duše
a tyto hodnoty vám všem, milí spoluob-
čané, přeji z celého srdce po celý nový
rok.

Jaroslava Michnová, místostarostka

Usnesení z 20. zasedání
zastupitelstva obce
Hukvaldy 
ze dne 7. 11. 2001

Zastupitelstvo obce bere na vědomí
1. Kontrolu usnesení z 19. zasedání za-

stupitelstva obce 20. 8. 2001
2. Informaci a výzvu k přípravě nové

Obecně závazné vyhlášky o nakládání
s komunálním odpadem. (Návrh č. 14).

Zastupitelstvo obce schvaluje
1. Program jednání 20. zasedání zastu-

pitelstva o obce:
1. kontrola usnesení
2. prodeje a bezúplatné převody po-

zemků, smlouvy
3. zřizovací listina Základní školy L.Ja-

náčka, změna organizačních složek ZŠ,
MŠ a knihovny

4. změna obecně závazné vyhlášky –
příspěvek na neinvestiční náklady MŠ
a školní jídelny

5. změny územního plánu obce Hu-
kvaldy č. 2.

6. a) záměr přijetí úvěru na dostavbu
DPS

b) schválení dodatku č. 3 se Severomo-
ravskou stavební společností ke smlouvě
na dostavbu DPS, záměr přijetí úvěru na
dostavbu DPS

7. rozpočtové změny č. 2/2001
8. různé, diskuse 11:0:3 (Návrh č. 3)

2. Darování pozemku parc. č. 524 (sta-
vební) o rozloze 104 m2 na k. ú. Sklenov
včetně objektu občanské vybavenosti TJ
Sokol Hukvaldy — šatny a sociální zaříze-
ní na fotbalovém hřišti. 13:0:1 (Návrh č. 5)

3. Smlouvu a smlouvě budoucí o zřízení
věcného břemene č. 4447/05/BO16C na
pozemcích parc.č.1237, (KN 1237/2),
1529 (KN 1192/1) 1523/42, 1184/1, (KN
1185), 1523/3, 1523/32, 1644/8, 1644/1,
1644/2, 1648/1 k. ú. Rychaltice za cenu 7
Kč/m2 13:0:1

4. Smlouvu o budoucím věcném bře-
menu mezi Obcí Hukvaldy a p. Ivanou
Matulovou, J. Božana 3132, Frýdek-Mís-
tek, týkajícího se pozemků parc. č. 998
a 999 na k. ú. Sklenov 10:0:4

5. Bezúplatný převod pozemku parc. č.
772/7 o výměře 82 m2, orná půda na k. ú.
Sklenov z Pozemkového fondu ČR na
Obec Hukvaldy za účelem využití pro ve-
řejně prospěšnou stavbu — chodník
v Dolním Sklenov. 14:0:0

6. Zřizovací listinu příspěvkové organi-
zace Základní školy L. Janáčka Hukvaldy
v upraveném znění dle návrhu na usne-
sení č. 6. 14:0:0 

7. Obecně závaznou vyhlášku obce Hu-
kvaldy č. 21 o příspěvku na částečnou
úhradu neinvestičních nákladů mateřské
školy a školní družiny v obci Hukvaldy po
provedených úpravách dle návrhu na
usnesení č. 7, 8, 9, 10. 14:0:0

8. Obecně závaznou vyhlášku č. 20,
kterou se upravuje užívání schváleného
územního plánu obce Hukvaldy a stano-
vuje užívání změny č. 1 územního plánu
obce Hukvaldy. 11:0:3

9. Podle zákona č. 50/1976 Sb; o územ-
ním plánování a stavebním řádu ve znění
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pozdějších předpisů § 31 odst. 2 pořízení
změny č. 2 „Územního plánu obce Hu-
kvaldy“ schváleného 18. 3. 1998, pro tyto
požadavky:

1. Na žádost vlastníka Anny Tkáčové,
pozemky parc. č. 436/12, 436/13 k. ú.
Sklenov navrhnout pro výstavbu rodin-
ných domků.

2. Na žádost vlastníka ing. Jana Široké-
ho, prověřit možnost rozšíření návrhové
plochy pro výstavbu rodinných domků
na celý pozemek parc. č. 866/1 k. ú. Skle-
nov.

3. Na žádost vlastníků ing. Martina
Cvička, Mgr. Evy Jeřábkové a ing. Pavla
Brože na pozemcích parc. č. 430/22
a 430/25 k. ú. Sklenov přeřešit způsob zá-
stavby na uvedených pozemcích. Splnění
požadavku znamená nutnost nového ře-
šení celé návrhové lokality „Hukvaldy na
Steklé“.

4. Na žádost vlastníků Františka a Jaro-
slavy Kabátových, pozemky parc. č.
448/1, 448/2 a 448/3 k. ú. Sklenov navrh-
nout pro výstavbu rodinných domků.
K uvedeným pozemkům není v současné
době příjezd z veřejně přístupné komu-
nikace.

5. Na žádost vlastníka Bořivoje Dryáka
pozemek parc. č. 808/1 k. ú. Sklenov na-
vrhnout pro výstavbu rodinných domků.
K uvedenému pozemku není v současné
době příjezd z veřejně přístupné komu-
nikace. Splnění požadavku znamená
nutnost nového řešení návrhové lokality
„Dolní Sklenov – Rychaltice“.

6. Na žádost vlastníka Stanislava Troja-
na pozemek parc. č. 833/1 k. ú. Sklenov
navrhnout pro výstavbu rodinných
domků. Přes pozemek vede vodovodní
řad Ostravského oblastního vodovodu
(OOV) DN 500 Chlebovice – Hájov.

7. Na žádost Obce Hukvaldy navrhnout
rozšíření návrhové plochy pro výstavbu
rodinných domků na celý pozemek parc.
č. 709 k. ú. Rychaltice. Součástí návrhu
bude i řešení příjezdové komunikace
k pozemkům parc. č. 708/2, 708/3 k. ú.
Rychaltice a ke stávajícímu rodinnému
domku parc. č. 249 k. ú. Rychaltice. 11:0:3

10. Dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo
č. 29/09/1999 na realizaci inženýrských
sítí k DPS ve znění předloženém staros-
tou obce. 9:4:0 (Návrh č. 11)

11. Záměr přijetí úvěru ve výši 3,5 mil. Kč
na dostavbu DPS. 13:0:1

12. Rozpočtové změny č. 2/2001 po
provedených úpravách 14:0:0 (Návrh č. 12)

13. Prodej 1500 ks prioritních akcií
České spořitelny a.s. ISIN CZ 0008023736
za minimální cenu 135 Kč/ks společnosti
GLOBAL BROKERS IČO: 61251208 13:0:1
(Návrh č. 13)

Zastupitelstvo obce ruší:
1. Dle § 14 odst. 2 zák. 564/1990 Sb;

v platném znění, Mateřskou školu Hu-
kvaldy s účinnosti od 1. 1. 2002. 14:0:0

2. Organizační složky obce Hukvaldy
včetně zřizovacích listin organizačních
složek — Základní školy L. Janáčka Hu-
kvaldy, Mateřské školy Hukvaldy a Obec-
ní knihovny Hukvaldy — s účinností
od 1. 1. 2002. 14:0:0

Zastupitelstvo obce ukládá
1. Kontrolnímu výboru vypracovat

nový návrh činnosti dle návrhu na usne-
sení č. 15 (ing. Bujnoch).
14:0:0 T: 10. 12. 2001 Z: kontrolní výbor

2. Svolat schůzku dle návrhu č. 19.
13:0:1 T: 10. 12. 2001 Z: p. starosta

Zastupitelstvo obce neschvaluje
1. Návrh na usnesení č. 1. V bodě 6)

programu jednání ZO projednat nejprve
bod b) a potom bod a). 7:0:7

2. Návrh na usnesení č. 16. ZO ukládá
členu správní rady Fondu Janáčkovy Hu-
kvaldy a zastupiteli obce Hukvaldy, panu
Petru Sobotíkovi předložit řádně uzavře-
nou nájemní smlouvu mezi Obcí Hukval-
dy a Fondem Janáčkovy Hukvaldy na
prostory v č. p. 40 Hukvaldy. Dále splnění
všech požadavků obce z korespondence
ze 14. 8. a 10. 10. 2001 4:1:9



Hukvaldsk˘ obãasník 8
3. Návrh na usnesení č. 17. ZO vznáší

požadavek oslovit správní radu Fondu Ja-
náčkovy Hukvaldy a přizvat na jednání
radu obce Hukvaldy za účelem dořešení
předání rodné školy L. Janáčka. 5:0:9

4. Návrh na usnesení č. 18. Ustanovit
komisi ve složení p. ing. Foldyna, p. Ber-
natský a p. starosta + správní rada Fondu
Janáčkovy Hukvaldy a projednat situaci
kolem smlouvy o pronájmu rodné školy
L. Janáčka. 7:0:7

(Návrhy na usnesení č. 1—19 jsou pří-
lohou tohoto usnesení)

V Hukvaldech 8.11.2001
Ing. Luděk Žáček Jaroslava Michnová
starosta místostarostka

Informace obecního
úřadu
DPS — doplnění

V posledním čísle Hukvaldského ob-
časníku jsem nastínil, co obnáší zkratka
DPS a jaké podmínky musí splňovat
uchazeči žádající o přijetí do tohoto zaří-
zení. Rád bych pokračoval a podrobněji
popsal, kolik žádostí se již nashromáždi-
lo a také chci konkrétněji přiblížit všem
seniorům, o které pečovatelské úkony se
jedná. Pro upřesnění znovu uvádím, že
v připravovaném domě s pečovatelskou
službou je plánováno celkem 24 bytů
z toho 4 bezbariérové. A kolik máme ža-
datelů?

K 26. 11. 2001 máme zaevidováno cel-
kem 38 uchazečů (jednotlivců), kteří si
podali na obecní úřad předběžnou žádost
o zařazení do pořadníku zájemců o DPS.

Seznam uchazečů jednotlivců: 38 celkem
— z toho místních: . . . . . . . . . . . . 23 osob
— bydlících mimo naši obec: . . . 15 osob

Manželské páry:  . . . . . . . . . . . . 8 celkem
— z toho místních:  . . . . . . . 6 manž. párů
— bydlících mimo naši obec: 2 manž. páry

Tento stav není konečný a je stále dopl-
ňován dalšími žádostmi nových uchaze-
čů. Rada obce již připravuje klíč k výběru
uchazečů o tyto byty, neboť je zřejmé, že
nebudou všichni žadatelé uspokojeni.
Dle názoru radních se předpokládá vyho-
vět místním žadatelům o přidělení bytu
a posléze stanovit další pořadník výběru
pro občany bydlící mimo naši obec. 

V návaznosti na ustanovení vyhlášky
MPSV ČR č. 182/1991 Sb., kterou se pro-
vádí zákon o sociálním zabezpečení ve
znění pozdějších předpisů a zákona ČNR
č. 100/1988 Sb., o sociálním zabezpečení
v platném znění vyhlášky č. 72/2001 Sb.,
o úhradě za úkony pečovatelské služby
bude žadatelům o přidělení bytu v domě
s pečovatelskou službou v Dolním Skle-
nově poskytnuta pečovatelská služba
v tomto rozsahu a těchto cenách:

Nezbytně nutné životní potřeby — bezplatně:
například celková koupel, běžné úkony

osobní hygieny, jednoduché ošetřovací
úkony.

Další úkony:
1. dovoz oběda 5´ týdně 5 Kč/úkon
2. nákupy, 3´ týdně 5 Kč/den

nutné pochůzky
3. práce spojené 1´ týdně 60 Kč/hod.

s udržováním
domácnosti

4. praní drobného dle potřeby 50 Kč/1 kg
osobního prádla

5. praní dle potřeby 90 Kč/1 kg
velkého prádla

6. velký úklid dle potřeby100 Kč/1hod.
Prostředky na praní a čistění si hradí

každý sám

Jistě vás zajímá výše nájemného:
Nájem bytu bude založen na uzavření

smlouvy na byt dle práva a povinnosti vy-
plývající z nájemného poměru, který
upravuje občanský zákoník v platném
znění a právní předpisy, které jej prová-
dějí, a dále jen ustanovení právních před-
pisů o nájemném z bytu.
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Cena nájemného se stanovuje:
1. Z výpočtu základního nájemného

vázaného na plochu bytu. Pro příklad
uvádím největší byt s balkonem bude
činit maximálně 1440 Kč měsíčně. Vy-
hláška 176/193 Sb. však platí pouze do
31. 12. 2001 a pak může být vše jinak.

2. K základu se přičítají amortizace vy-
bavení bytu. Tam patří kuchyňská linka,
vařič, vestavěné skříně a vodoměry na te-
plou a studenou vodu. Protože v této
době nejsou známy pořizovací náklady
vybavení bytu, nelze částku přesně sta-
novit.

3. Dále se k základu připočítají:
— vodné (dle vodoměru v bytě + podíl

na veřejné prostory),
— úklid veřejných prostorů,
— poplatky za komíny,
— náklady na prádelnu,
— na teplo (dle velikosti bytu + podíl

na veřejné prostory),
— náklady na likvidaci odpadků,
— náklady na ohřev teplé vody,
— náklady na provoz a údržbu výtahu,
— náklady na provoz čističky odpadních

vod,
— poplatek za televizní anténu.

Tyto poplatky budou stanoveny na zá-
kladě reálných nákladů.

4. V případě zájmu jsou tyto byty osa-
zeny přípojkou pro telefonní přístroj. Je
však nutné uhradit poplatek za připojení
a hradit provolané impulsy — smlouva
s Telecomem.

Velmi hrubý odhad pro letošní rok by
byl: základní nájem 1440 Kč měsíčně +
poplatky podle bodu 2. a 3., tj. cca 1500
Kč měsíčně. Tedy na faktuře by měl ná-
jemník cenu do 3000 Kč měsíčně + po-
platky za úkony.

Ing. Luděk Žáček, starosta

Nový poplatek
za provoz systému
shromažďovaní,
sběru, přepravy,
třídění, využívání
a odstraňování
komunálních odpadů
v obci Hukvaldy

Dne 15. května 2001 Poslanecká sně-
movna Parlamentu schválila zákon č.
185/2001 Sb., o odpadech a změně ně-
kterých dalších zákonů, jehož účinnost
nastává od 1. ledna 2002. Obsahem nové-
ho zákona je mimo jiné i novela zákona
565/1990 Sb., o místních poplatcích ve
znění pozdějších předpisů. Touto nove-
lou může obec zavést na svém území
nový poplatek za provoz systému shro-

mažďování, sběru , přepravy, třídění, vy-
užívání a odstraňování komunálních od-
padů. Tento poplatek má pouze fakulta-
tivní povahu, platný se stává až jeho za-
vedením:
1.Obecně závaznou vyhláškou obce

Hukvaldy o nakládání s komunálním
odpadem.

2.Obecně závaznou vyhláškou o místním
poplatku za provoz systému shromaž-
ďování, sběru, přepravy, třídění a od-
straňování komunálního odpadu.
Přípravou těchto vyhlášek se zabývá

rada obce, která doporučí zastupitelstvu
obce tyto vyhlášky ke schválení. V obec-
ně závazné vyhlášce obec upraví podrob-
nosti vybírání poplatku za provoz systé-
mu shromažďování, sběru, přepravy atd.
To znamená, že stanoví konkrétní sazbu
poplatku, ohlašovací povinnost ke vzniku
poplatkové povinnosti, splatnost, termí-
ny apod.
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V čem spočívá a kdo bude platit nový
místní poplatek?

Tento poplatek za provoz systému
shromažďování, sběru, přepravy, třídění,
využívání a odstraňování komunálních
odpadů platí:
a) Fyzická osoba, která má v obci trvalý

pobyt, za domácnost může být popla-
tek odváděn společným zástupcem, za
rodinný dům nebo bytový dům vlast-
níkem nebo správcem. Tyto osoby jsou
povinny obci oznámit jména a data na-
rození osob, za které poplatek odvádějí.

b)Fyzická osoba, která má ve vlastnictví
stavbu určenou nebo sloužící k indivi-
duální rekreaci, ve které není hlášena
k trvalému pobytu žádná fyzická osoba.
K výkonu správy poplatku je oprávně-

na obec.

Z čeho je tvořena sazba poplatku?
Sazba poplatku je tvořena ze dvou

částí:
a) částkou až 250 Kč za osobu, která má

v obci trvalý pobyt, nebo fyzickou oso-
bou, která má ve vlastnictví stavbu
určenou nebo sloužící k individuální
rekreaci nacházející se na území obce,
ve které není hlášena k trvalému pobytu,

b)částkou za 250 Kč za osobu, stanovenou
na základě skutečných nákladů obce
předchozího roku za sběr a svoz komu-
nálního odpadu.
Místní poplatek je tedy tvořen ze dvou

částek a může být stanoven dle zákona
č. 185/2001 Sb. a dle výpočtů skutečných
nákladů obce a ostatních nákladů spoje-
ných s odpady až v maximální výši
500  Kč na osobu a rok. Rozúčtování sku-
tečných nákladů na svoz a sběr komunál-
ního odpadu je stanoven v příloze č. 1
Obecně závazné vyhlášky obce Hukvaldy
o místním poplatku.

Schválením nového zákona č. 185/2001
Sb. bude i naše obec oprávněna
od 1. ledna 2002 zavést a vybírat nový
místní poplatek za provoz systému shro-

mažďování, sběru, přepravy, třídění, vyu-
žívání a odstraňování komunálních od-
padů za předpokladu, že bude v naší obci
zaveden obecně závaznou vyhláškou.

Co to znamená pro občana — poplatníka?
— Stanovený poplatek platí každá fyzická
osoba, která má v obci trvalý pobyt.
— Stanovený poplatek platí každá fyzická
osoba, která vlastní na území obce stav-
bu určenou nebo sloužící k rekreaci (na-
příklad rekreační domky, chaty, rekreační
chalupy a zahrádkářské chaty); za stavby
určené k individuální rekreaci se nepova-
žují hotely, motely, penziony a ostatní
ubytovací zařízení (ubytovny apod.).
— Každý občan (poplatník) je povinen se
s vyhláškou, na základě které mu vzniká
oplatková povinnost, seznámit.
— Každá fyzická osoba (poplatník) výše
uvedená je povinna oznámit správci po-
platku do 30 dnů od nabytí účinnosti této
vyhlášky jméno, příjmení a datum naro-
zení osob, za něž odvádějí poplatek za
komunální odpad, jakož i další skuteč-
nosti rozhodné pro ověření poplatkové
povinnosti.
— Pokud poplatník nesplní svoji ohlašo-
vací povinnost stanovenou touto vyhláš-
kou, může správce poplatku uložit sank-
ce za neplnění ve smyslu ustanovení § 37
zákona č. 337/1992 Sb.

Jaké změny budou čekat občana?
— Místní poplatek i pro (mnohé) naše
občany bude jistě mnohem větší než do-
posud stanovený žetonový systém sběru.
Výše poplatku musí zahrnout veškeré
celkové náklady obce spojené s ukládá-
ním komunálního odpadu, s provozová-
ním skládky, s přípravou na asanaci
skládky, s odstraňováním černých sklá-
dek apod.
— Od ledna 2002 bude zajištěn odvoz ko-
munálního odpadu z rodinných domků
pouze z popelnic a proto si každý občan
na své náklady zakoupí takové množství
popelnic, které odpovídá jeho potřebám.
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Firma provádějící svoz v naší obci nabízí
občanům koupi popelnice za cenu 750
Kč včetně DPH.
— Žetonový systém zvažujeme ponechat
pouze jako kontrolní známku.
— Separovaný sběr bude zachován a je již
zahrnut v ceně poplatku za fyzickou
osobu.
— Igelitové pytle získají občané zdarma.
— Odvoz komunálního odpadu z chato-
viště bude zajištěn v letní sezoně pouze
z popelnic, v zimní sezoně vývozem spe-
ciálních kontejnerů, pro které obec určí
sběrná místa.
— Odstraňování komunálních odpadů
doposud zajišťovala firma REHTMANN
— JEŘALA, Recykling, spol. s. r.o., Stu-
dénka.

Co nového tento zákon přináší obci?
Poplatek za komunální odpad podle

nového zákona o odpadech je změnou
zákona o místních poplatcích je koncipo-
ván jako místní poplatek za provoz systé-
mu… Vymezení okruhu povinných sub-
jektů, fyzických osob — poplatníků je to-
tožné se stávajícím zákonem, pokud jde
o osoby trvale se zdržující v obci. Nový
zákon však zavádí povinnost fyzické
osobě, která má ve vlastnictví stavbu ur-
čenou nebo soužící k individuální rekre-
aci, nacházející se na území obce, ve
které není hlášena k trvalému pobytu
žádná fyzická osoba.

Tento nový zákon o odpadech umož-
ňuje obcím získat tolik potřebné finanční
prostředky na zahrnutí veškerých nákla-
dů s ukládáním odpadů spojených. Kon-
krétní sazba místního poplatku pro obča-
ny obce Hukvaldy bude projednána
a stanovena zastupiteli obce. Obecně zá-
vazná vyhláška v obci Hukvaldy by měla
vejít v platnost od 1. ledna 2002.

Další informace budou průběžně zve-
řejňovány na vývěsních plochách,
v obecní televizi, na úřední desce.

Jaroslava Michnová,
místarostka

Občanské průkazy
Občané, kteří mají občanské průkazy –

„knížečky“ a mají v nich zaznamenáno
české státní občanství, je nemusí vymě-
nit do konce letošního roku. Tyto občan-
ské průkazy nadále platí.

Marta Sobotíková,
pracovnice OÚ

Vysílání obecní televize
Rada pro rozhlasové a televizní vysílání

na žádost Obce Hukvaldy ze dne 6. 8.
2001 a doplněné 26. 10. 2001 vydala dne
6. 11. 2001 pod číslem jednacím
Rp/299/01/2581 rozhodnutí o době plat-
nosti licence pro vysílání naší obecní te-
levize — provozování lokálního televizní-
ho vysílání v lokalitě Hukvaldy. Tímto
rozhodnutím se doba platnosti licence
prodlužuje do 4. 7. 2013. Obec uhradila
správní poplatek ve výši 50 000 Kč.

Jaroslava Michnová,
místostarostka

Přechody pro chodce
Na žádost rodičů zajistit bezpečný pře-

chod dětí u základní školy v Dolním Skle-
nově mě rada obce pověřila úkolem zjis-
tit možnosti umístění přechodů pro
chodce v obci Hukvaldy na referátu do-
pravy Okresního úřadu ve Frýdku–Míst-
ku. Dne 8. listopadu se na místě samém
uskutečnila schůzka se zástupci Policie
ČR, referátu dopravy a zástupce obecní-
ho úřadu. Po projednání bylo vydáno sta-
novisko, které v plném znění sděluji širo-
ké veřejnosti.

Jaroslava Michnová,
místostarostka
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Vážení spoluobčané,
milí čtenáři,

pěkné a spokojené prožití vánočních
svátků v rodinách a hodně zdraví, klidu,
pohody a úspěchů v nadcházejícím roce
2002 Vám přeje Petr Sobotík

Několik otazníků
týkajících se správy
obce

Přesto, že současné volební období
(1999—2002) je poznamenáno velkým
množstvím politických půtek v obci, lze
již rok před jeho skončením konstatovat,
že z hlediska rozvoje obce bude obdo-
bím mimořádně úspěšným. Konkrétní
hodnocení ponechám k provedení těm
odpovědnějším na jeho konci. Přes tuto
příznivou skutečnost se mi vnucuje řada
otázek, týkajících se problémů, které se
mi jeví jako řadovému občanu nedotaže-
né ke zdárnému konci. Ale což, vždyť
ještě zbývá rok k nápravě. Pokud mé po-
chybnosti pramení z neinformovanosti,
předem se omlouvám, byť by to nebyla
má vina.

Tak těch několik otazníků se vnucuje
k těmto záležitostem:

Rodná škola Leoše Janáčka — Hukvaldy
č. p. 40 (účetní hodnota objektu 742 tis.
Kč).

Na zasedání zastupitelstva obce (ZO)
28. 9. 1999 byl schválen pronájem této
kulturní památky Fondu Janáčkovy Hu-
kvaldy (FJH), zastoupeném paní Jarmi-
lou (Radmilou — pozn. redakce) Kotter-
bovou (bez prostoru Klubu důchodců),
a to na dobu 10 let ode dne kolaudace re-
konstrukce objektu za částku 1 mil. Kč,
kterou FJH do objektu investuje (zřídí
stálou expozici Leoše Janáčka, výstavní
prostory a kancelář FJH). Návrh na sta-
žení projednávání tohoto pronájmu
z tehdejšího jednání ZO pro nedostateč-
nou připravenost, stejně jako návrh, aby
lhůta pronájmu běžela od podepsání
smlouvy, byly odmítnuty. V odůvodnění
bylo uvedeno, že připravenost je dosta-
tečná a že v době rekonstrukce nebudou
prostory využívány, a proto odklad v pla-
cení. Na jednání rovněž zaznělo, že „stej-
ní členové ZO, kteří zmařili převzetí zři-
zovatelských práv k hradu Hukvaldy,

JJJJaaaakkkk    ttttoooo    vvvviiiiddddíííímmmm    jjjjáááá

PF 2002

Přání
MS ODS Hukvaldy přeje svým přízniv-

cům, voličům a všem lidem dobré vůle
spokojené prožití vánočních svátků
v lásce, štěstí a rodinné pohodě. V roce
2002 pak splnění všech tužeb, předsevze-
tí a hlavně pevné zdraví.

Za MS ODS Iva Kornetová
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nyní chtějí zmařit i tento projekt“ (viz
HO č. 5/1999). Pronájem budovy č. p. 40
byl tedy schválen dle původního návrhu
9:4:2. Uplynuly více jak dva roky od této
doby a FJH s rekonstrukcí ještě ani neza-
čal. A to se blíží 150. výročí narození
Leoše Janáčka (v roce 2004). Co tedy
učiní duchovní otcové tohoto pronájmu,
aby projekt nebyl zmařen? Jsou přece
stále členy ZO nebo ne?

Základní škola a víceúčelový sál při Zá-
kladní škole Leoše Janáčka

Nová základní škola pro 360 žáků byla
vybudována v místní části Dolní Sklenov
v letech 1977—1980 se 4 objekty (učeb-
ny, speciální dílny, tělocvična a kuchyň
s jídelnou). Hodnota díla byla 15 mil. Kč.
Předsedou MNV v té době byl Jan Balcá-
rek a ředitelkou ZŠ Zdeňka Lochmanová,
která se nejvíce přičinila o započetí stav-
by nové školy.

Stavba víceúčelového sálu nad objek-
tem školní jídelny a kuchyně v souvislos-
ti s připraveným zastřešováním všech
budov ZŠ LJ sedlovými střechami byla
schválena na zasedání ZO 1. 7. 1996
(návrh výstavby víceúčelového sálu byl
schválen již o rok dříve). Výše nákladů na
stavbu sálu byla odsouhlasena ve výši
16,5 mil. Kč, z toho 5,5 mil. Kč na hrubou
stavbu z úvěru (viz. HO č. 3/1996). Na
poskytnutí úvěru byla dána do zástavy
ZŠ LJ. Hlavním důvodem stavby víceúče-
lového sálu bylo, že obec (po uzavření
kulturního domu v Rychalticích a hotelu
Hukvaldy) sál nemá a dále, že bylo nutno
zajistit podmínky pro uskutečňování
mezinárodního hudebního festivalu Ja-
náčkovy Hukvaldy v případě nepříznivé-
ho počasí (koncertů a představení). 31. 7.
1996 bylo schváleno zvýšení úvěru u Ko-
merční banky na 6,5 mil. Kč. Po realizaci
hrubé stavby víceúčelového sálu a za-
střešení všech 4 objektů, které prováděla
firma REDESPO Staré Město (dle projek-
tu zastřešení sedlovými střechami
a hrubé stavby víceúčelového sálu od
firmy JOST Frýdek–Místek) byla stavba
dočasně přerušena (pro nedostatek fi-
nančních prostředků).

Na zasedání ZO 29. 3. 2000 informoval
starosta o získání dotace ze státního roz-
počtu na dostavbu víceúčelového sálu ve
výši 23,5 mil. Kč, navazujícím zpracování
zadávací projektové dokumentace a vý-
běrového řízení stavební organizace (viz
HO č. 2/200). S vítěznou firmou Sado
Acoustics s.r.o. Ostrava–Hrabůvka je 25.
7. 2000 uzavřena smlouva o dílo v hodno-
tě 21 952 tis. Kč (viz HO č. 4/2000) a práce
na stavbě sálu pokračují. Výsledkem sna-
žení o dokončení stavby je kolaudace
22. 12. 2000.

Celkové náklady na stavbu dosáhly
30 mil. Kč (6,5 mil. z úvěru a 23,5 mil. Kč
z dotace ze státního rozpočtu), kromě
nákladů na úroky z úvěru.

Obec tak získává moderní kulturní stá-
nek s nadstandardním vybavením říze-
ným z režie — velína — počítačem. Míst-
nost režie je umístěna v zadní horní části
objektu s proskleným výhledem do sálu.
Z technického vybavení lze jmenovat:
monitorovací kamerový systém, kom-
pletní ovládání statického i pohyblivého
osvětlení včetně reostatu (k tlumení svě-
tel), zesilovače reproduktorové soustavy
v sále i v režii, prostorové mikrofony, bez-
drátový mikrofon, velký mixážní pult, vi-
deorekordér, CD, minidisk, kazetový
magnetofon, elektrické ovládání opony
a závěsů, v zadní části sálu vysouvací hle-
diště, event. další.

Tento obsáhlejší úvod do problematiky
víceúčelového sálu byl nezbytný pro po-
chopení některých dále uvedených po-
chybností o tomto zařízení. Po mém po-
všechném seznámení s víceúčelovým
sálem si kladu některé otázky, na které
neumím odpovědět. Na příklad:
— Náklady na výstavbu víceúčelového
sálu vzrostly z původně schválených
16,5 mil. Kč na 30 mil. Kč, to je o 13,5 mil.
Kč, tedy více jako o 80 %! Přitom žádné
jednání ZO se tím nezabývalo a nebylo
specifikováno, z jakých důvodů takový
růst nákladů. Na druhé straně o navýšení
ceny domu s pečovatelskou službou
(DPS), které bylo na pořadu jednání ZO
30. 5. a 20. 8. t.r., byla vzrušená debata,
přestože šlo proti navýšení ceny sálu
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o poměrně nepatrnou částku. Čím to?
— Nejsou některá nákladná zařízení ví-
ceúčelového sálu zbytečná? Budou využí-
vána, kdy a kým? Vždyť sál, stavěný hlav-
ně z důvodu možnosti konání Meziná-
rodního hudebního festivalu Janáčkovy
Hukvaldy i v případě nepříznivého poča-
sí má údajně pro operu nevhodnou akus-
tiku — viz článek Radmily Hrdinové
v Právu z 22. 6. 2001 o provedení Janáč-
kovy opery Počátkem románu ve víceú-
čelovém sále. A provedení Verdiho opery
Johanky z Arcu v oboře pro déšť bylo zru-
šeno, místo aby se konalo ve víceúčelo-
vém sále. Proč?
— Jaké jsou provozní náklady sálu dle
projektové dokumentace, tedy kolik by
návazně měl pro společenské organizace
činit pronájem sálu k jejich alespoň čás-
tečnému krytí?
— Ponechám stranou kolaudační závady,
opakované zvedání podlahy a jiné a ná-
ročnost obsluhy zařízení víceúčelového
sálu. Co však s nedostatky, nad kterými
i laik žasne. Například:
a) nedostatečná kapacita šatny a z hlediska

bezpečnosti práce obsluhy zcela ne-
vhodné stojany, o které se zakopává,

b)první sufita (horní jevištní závěs) je
pevná, místo pohyblivá (jako druhá),

c) nesprávně zavěšena světelná rampa za
první sufitou — reflektory svítí do hle-
diště a navíc opona při pohybu o ně
zachytává a otáčí je),

d)látka horizontu (zadního jevištního
závěsu) v přerušeních (pro vstupy na
jeviště) nejde shrnout až zcela k sobě
(zůstávají spáry),

e) na forbíně (pokračování jevištní podlahy
před oponou) nejsou vepředu zásuvky
pro připojení mikrofonů — prodlužo-
vací kabely se musí táhnout ze zákulisí 
po podlaze,

f) opona při pohybu je abnormálně hlučná
(nevhodný pojezd!)

g) event. další.
To jsou nedostatky u tak drahé investi-

ce naprosto nepřípustné! Kdo za ně od-
povídá? Dříve trestní zákon kvalifikoval

takovéto vynakládání finančních pro-
středků jako nehospodárné. Tento para-
graf byl zrušen. Dnes to lze kvalifikovat
jako finanční prostředky vynaložené
v rozporu s dobrými mravy.

Nakonec ještě vyčíslení současné hod-
noty objektu ZŠ LJ včetně víceúčelového
sálu, které tvoří jeden komplex: 
18,9 mil. Kč — hodnota ZŠ LJ před rekon-

strukcí střech, ale po zhod-
nocení o rekonstrukci tope-
ní, vybudování knihovny
apod.

13,8 mil. Kč — zastřešení sedlovými stře-
chami

14,5 mil. Kč — prostavěno na víceúčelo-
vém sále do roku 1999

22,5 mil. Kč — prostavěno na víceúčelovém
sále v roce 2000 

50,0 mil. Kč — hodnota ZŠ LJ po dostavbě
víceúčelového sálu.

Doufám, že ti, kdož odpovídají za uve-
dené nedostatky, se nad nimi zamyslí
a odpoví činy, to je jejich odstraněním, ne
zdůvodněním či vysvětlováním. Zdůvod-
nit a vysvětlit se dá totiž poměrně snadno
téměř všechno. Udělat, to už hůře.

Zdeněk Hubeňák

Krajané vzpomínají
a děkují

paní Astride Wenigerová Noga z USA
poslala výstřižek z týdeníku Kroměřížsko,
kde píše o návštěvě delegace Ermisů
z USA a Kanady v České republice. Dále
ve svém dopise s vděčností vzpomíná na
milé přijetí na Hukvaldech na obecním
úřadě, v kostele a ve mlýně. V dopise mě
prosí, abych poděkoval všem, kteří
10. července připravili celodenní pro-
gram na Hukvaldech pro účastníky zájez-
du z USA. Za spolupráci při zabezpečení
programu na Hukvaldech děkuji i já.

Jan Ermis, Hukvaldy 
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Základní škola Leoše
Janáčka Hukvaldy
a právní subjektivita

Právní subjektivita — způsobilost být
subjektem právnického vztahu, způsobi-
lost mít v právnických vztazích práva
a povinnosti. 

Rok 2000 a léta předchozí: zřizovate-
lem ZŠ LJ je obec Hukvaldy, učitelé
i ostatní pracovníci školy jsou zaměst-
nanci Školského úřadu Frýdek–Místek.
Veškeré smlouvy (mimo pracovní) uzaví-
rá obec. Ředitel školy se má starat pouze
o práci pedagogickou, o budovu a její
provoz zřizovatel. Mzdová agenda se
zpracovává na Školském úřadě, běžné
účetnictví vede obec. Ze státního rozpo-
čtu dostáváme na učební pomůcky na
celý rok částku 9980 Kč, na učebnice
částku 51 490 Kč, na další vzdělávání pe-
dagogů 6540 Kč, na integrované žáky
5040 Kč, na osobní ochranné pomůcky
10 370 Kč, na plavecký výcvik žáků 8150
Kč. Na provoz školy je z obecního rozpo-
čtu vyčerpána částka 1 301 200 Kč. Roz-
počet školy schvaluje obecní zastupitel-
stvo. Z výše uvedených čísel je zřejmé, že
vybavení škol, včetně energií, leží „na
bedrech“ zřizovatele, v našem případě
obce Hukvaldy.

Rok 2001: situace obdobná, ale složi-
tější v tom, že veškeré finance ze státního
rozpočtu jsou zasílány prostřednictvím
zrušeného školského úřadu (nově vznik-
lého Referátu školství Okresního úřadu
Frýdek–Místek) na obec, kde tvoří navý-
šení rozpočtu školy, který schválilo obec-
ní zastupitelstvo pro rok 2001. Stále ještě
není schválen nový školský zákon, kde by
každá škola měla být školskou právnic-
kou osobou, a tak pro zjednodušení ad-
ministrativy, předcházení tomu, že ně-
které obce nenavýší školám rozpočet

o státní peníze na učebnice, učební po-
můcky a integrované žáky, navrhuje na
poradě ředitelů v měsíci květnu vedoucí
referátu školství, aby se školy postupně
stávaly právními subjekty.

Na poradě ředitelů škol povodí Ondřej-
nice jsme se tedy domluvili, že požádáme
svá obecní zastupitelstva o schválení
právních subjektivit. ZŠ Brušperk je práv-
ním subjektem již několik let, ZŠ Kozlovi-
ce od 1. 9. 2001 a ostatní školy povodí od
1. 1. 2002. Všem nám bylo vyhověno,
kromě Krmelína, kde obecní zastupitel-
stvo svůj postup zdůvodnilo tím, že se
jedná o malou školu, pouze s prvním
stupněm.

Obecní zastupitelstvo obce Hukvaldy
rozhodlo, že součástí ZŠ LJ Hukvaldy
od 1. 1. 2002 bude mateřská škola, školní
jídelna, školní knihovna, školní družina,
obecní knihovna a víceúčelový sál.

Byla schválena zřizovací listina, kde je
mimo jiné vymezen hlavní účel organiza-
ce a předmět její činnosti:

Základní škola je zřízena za účelem po-
skytování základního vzdělání, zabezpe-
čování rozumové výchovy ve smyslu vě-
deckého poznání a v souladu se zásada-
mi vlastenectví, humanity a demokracie
a poskytování mravní, pracovní, zdravot-
ní, tělesné, ekologické výchovy a též ná-
boženské výchovy žáků. (Školský zákon)

Hlavní předmět činnosti organizace:
— poskytování výuky a výchovy v rozsa-
hu obecně závazných právních předpisů
v oblasti základního školství pro povin-
nou školní docházku
— provozování školní jídelny k zajištění
společného stravování dětí, žáků a za-
městnanců škol a školských zařízení
— provozování školní družiny nebo škol-
ního klubu, který slouží k výchově, vzdě-
lávání a rekreaci žáků
— provozování mateřské školy
— provozování školní knihovny

ZZZZ     nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll



Doplňkový předmět činnosti:
— provozování obecní knihovny
— provozování víceúčelového sálu

Organizace nesmí provozováním do-
plňkové činnosti narušovat plnění hlav-
ního účelu organizace.

Budeme dělat, co bude v našich silách,
při zajišťování akcí ve víceúčelovém sále,
ale jsme v prvé řadě pedagogové a musí-
me vše podřídit tomu, aby nebyl v žád-
ném případě narušen provoz školy. Škola
musí zůstat školou.

Součástí školy je i mateřská škola. Z ře-
ditelky školy se stane vedoucí učitelka,
která bude zodpovídat za provoz MŠ.

Jedná se pouze o změnu v tocích peněz.
Budeme mít jeden účet (mzdy i ostatní fi-
nanční prostředky na provoz), ředitelka
školy bude vystupovat jako statutární
orgán zřízené organizace a je oprávněna
jednat za organizaci osobně a v plném
rozsahu a také nést zodpovědnost za roz-
hodnutí a podepsané smlouvy. Plní úkoly
zaměstnavatele podle příslušných práv-
ních předpisů, uzavírá a ukončuje pra-
covní poměr se zaměstnanci organizace
a stanovuje platy těmto zaměstnancům
podle příslušných právních předpisů.

Právní subjektivita má své klady a zá-
pory. Jak se nám podaří vše „rozjet“ ku
prospěchu věci ukáže čas. 

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy
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Básničky našich dětí
Z našich luhů a hájů

Halo, tady v Hukvaldech,
všichni strachy tají dech.
Neboť v místní oboře
u lesníka na dvoře
řádí Liška Bystrouška,
všechny kouše do ouška.
Ten, na koho prskne slinu,
do rána chytí vzteklinu.
Proto, lidi, bojte se
a nechoďte po lese!

(Poezie z V. ročníku)

Rýma

Byla jednou velká zima,
vesnicí se hnala rýma.
Doktoři to nestíhali,
všichni doma políhali.
Přijel doktor z Prahy
až k nám do zahrady,
zaklepal nám na dveře,
ale kdo mu otevře?
Otevřít mu nemůžeme,
protože jsme nachlazené.
Otevřela panímáma,
ona byla ještě zdravá.
Řekla hezky: pojďte dál,
vypijte si horký čaj.
Vyléčte nám naše děti,
máme jich tu jako smetí.
Doktor sahá do tašky,
vytahuje dva prášky.
Tady máte medicínu,
vyléčte si vaši rýmu
První prášek ráno hned,
čtyři porce na oběd,
druhý večer před spaním,
tuhle rýmu zahání.
Funguje to: hurá! sláva!
Celá vesnice je zdravá.
Brzy budou Vánoce
tak už žádné nemoce.

(Kolektivní dílo 3. třídy s největším
přispěním Markétky Čajánkové)



Jak jsme psali
Ježíškovi

Na Vánoce toho moc nechci. Já si mys-
lím, že Vánoce jsou svátky klidu a míru
a ne dárků. Dárky ale k Vánocům patří. Já
bych chtěl, jako asi každý, mobil, ale urči-
tě ho nedostanu. Protože v tomto škol-
ním roce jedu na lyžařský výcvik, chci po-
třebné věci (hlavně oblečení), a také sešit
na zámek, abych si mohla psát deník.

Milý Ježíšku, na Vánoce bych chtěla
spoustu věcí. Vím ,že to všechno ne-
zvládneš koupit, protože jsi po finanční
stránce na tom moc špatně. Ale já jsem
celkem skromné dítě, takže toho nebude
moc. Ze všeho nejvíce bych si přála
mobil, HI–FI věž, video, hodinky, počítač.
Vím, že asi polovinu nedodáš, takže ne-
budu ani pokračovat. Zatím se měj. Čau.

Já si nepřeju celkem nic. Jsem ráda, že
budeme všichni pohromadě. Ale kdyby
byly peníze, tak chci mobil, nějaké ty
hadříky a ty malovátka by se hodily. Musí
být ale dost peněz. I když máme peníze,
taky je vkládáme na opravu našeho ba-
ráčku. To je všechno, co bych si přála. Já
v Ježíška fakticky věřím. Čau Ježíšku, tak
jen go, Ježíšku, go.

Kéž bych dostal pod stromeček takový
střední dárek, ze kterého bych byl nadšen
a rád. Ten dárek by byl mobilní telefon,
mohl bych se frajeřit.

Už se těším na vánoční stromeček a na
dárky. Přála bych si mobilní telefon. Sest-
ry už mají a já ne. Mamka s taťkou říkali,
že ho nepotřebuji. Já už na něj mám na-
šetřeno a přála bych si ho.

K Vánocům bych si přála cedéčka. Ne-
bylo by špatné, kdybych dostala magne-
ťák. Moc bych si ho přála. Hodinky by
také mohly být, ale musely by být stříbr-
né. Taky nějaké oblečení, ale nejvíce bych
si přála, aby se měli všichni rádi a byli na
sebe hodní.

Milý Ježíšku, můj vánoční dárek by
mohl být takový: hrozně bych si přála do-

stat koně — živého. Mohl by být černý
s dlouhou hřívou. Koně si přeji už od 2.
třídy. Abych ho dostala, musela bych se
dobře učit, to znamená mít pouze 3 dvoj-
ky. Stejně vím, že ho nikdy nedostanu.
A také bych si přála, abychom byli všich-
ni zdraví. Ahoj, zlatý Ježíšku.

Já si přeju především, aby náš vrch byl
hotový a my se mohli nastěhovat. Už se
těším. Také bych chtěla novou peněžen-
ku nebo koloběžku. Chtěla bych, aby se
babička konečně uzdravila a děda byl
klidný. Já vím, že moc dárků nebudeme
výjimečně mít. Mi by stačilo fakt to, aby
se babička uzdravila a aby přestaly potíže
v naší rodině.

Já bych si nic nepřála, ale hlavně aby
byli všichni zdraví a šťastní.

Chtěla bych dostat mobil. Ještě jsem
nepsala Ježíškovi, ale vím, že ho dostanu.
Už jsem hledala dárky a našla jsem zatím
mobil se sim kartou. Vím, že to bude pro
mne. Už se těším, jak ho dostanu, budu
strašně ráda. Doufám, že ještě dostanu
nějaké jiné věci.

Pod stromečkem bych si přála nové
rádio, protože staré se mi už nelíbí a na-
motává kazety. Taky bych moc chtěla
nové hodinky a taky televizní hry. Ale též
by mě vůbec nenaštval prstýnek od
mamky a taťky na památku. Ale hlavně si
přeji, abychom Vánoce oslavili krásně
a klidně.

(Vybrali jsme z přání našich žáků ze 6.,
7. a 8. třídy)
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Modeláři se opět
rozjeli

V novém školním roce navštěvuje mo-
delářský kroužek 16 žáků ZŠ LJ a 4 junio-
ři. Pro velký zájem jsme museli jsme mu-
seli děti rozdělit do skupin, kde každá má
určený den a čas tak, aby se všichni zá-
jemci vystřídali. Rodiče mají možnost
navštívit své děti při práci v kroužku.

V říjnu již modeláři byli na soutěži plas-
tikových modelů v Kopřivnici. V kategorii
mladších žáků se umístili modeláři na 2.,

3. a 4. místě, což je výborný úspěch. Za 2.
a 3. místo byli modeláři odměněni diplo-
mem a stavebnicí modelu.

Nyní už modeláři „zbrojí“ na soutěž
v Příboře, která bude 8. prosince. Mezi
dětmi z modelářského kroužku převládá
zájem o plastikové modelářství. Je to
škoda, protože děti potřebují pohyb a ten
by jim zaručila stavba a následně létání
s volnými modely.

Chtěli bychom poděkovat panu Aleši
Fojtíkovi z Hukvald za sponzorský dar
poskytnutý modelářům a doufáme, že se
najdou i další, kteří podpoří činnost ús-
pěšného modelářského kroužku.

Jaromír Grufík a Jaroslav Budírský
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Želám Vám a žehnám
Vám

Vzácni predstavitelia obce na čele s p.
starostom a místostarostkou, drahé sest-
ry a bratia, veriaci i neveriaci, milé deti
a drahá mladež. Z hľbky svojho srdca Vás
všetkých pozdravujem v tomto požehna-
nom, šťastnom a milostiplnom vianoč-
nom čase. Prežívame všetci čaro vianoč-
nej radosti. Cítime akúsi neobyčejnú
a zázračnú tajomnosť, neobyčejnú ra-
dosť, ktorá mocne pôsobí na každého,
i na toho človeka, ktorý si neuvedomuje,
alebo nechce uvedomiť, podstatu Vianoc
a prameň, z ktoroho táto radosť pochád-
za. Tato radosť však vždy bude závisieť,
akú cestu sme pripravovali a budeme
vždy pripravovať Betlehemskému Dieťa-
ťu do našich sŕdc, rodín, farnosti a do
tejto krásnej, milovanej obce.

Želám Vám a vyprosujem od Betlehem-
ského Dieťaťa, aby Vám všetkým naplnilo
srdcia, domovy, rodiny a príbytky hojnos-
ťou svojich milostí, pravým pokojom
a spokojenosťou, zdravím duše i tela, ra-
dosťou a šťastím, aby byli bohaté Vaše vi-

anočné stoly, ale aj srdcia bohaté na
lásku a dobrotu. Nech Vám žehná Božské
Dieťa a pomáha, aby ste vždy našli to, čo
každý potrebuje pre svoj osobný i rodin-
ný život. Obijmime toto Dieťa, zoberme
ho z chladných jasličiek a položme ho do
svojich sŕdc, aby sme dosiahli tie najväč-
šie hodnoty života a betlehemská hviez-
da nech nás vedie po správnej, ušlachtilej
ceste života. Nech pokoj, ktorý zaznel
nad Betlehemom, naplní naše srdcia, ro-
diny a celú farnosť, celú obec. Svetlo
a posolstvo betlehemské hviezdy nech
žiari nad našou farnosťou a obcou svet-
lom lásky a dobrosrdečnosti, živej viery
a obetavosti, dobrých vzťahov, vzájomnej
pomoci a znášanlivosti, nech osvecuje
nášho ducha při vytváraní duchovných
i hmotných hodnôt, aby naša farnosť
a celá obec bola živým svedectvom via-
nočného posolstva, aby bola živým Betle-
hémom.

Požehnané, milostiplné, šťastné, ra-
dostné a pokojné Vianoce Vám želá a vy-
prosuje, žehná a spolu s Ježiškom
v duchu objíma Váš duchovný otec

P.ThMg. Milan Šamaj, farár.
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Tu Ježiško nakupuje
Už dlhšiu dobu si možete všimnúť,

a určite ste zbadali, ako je v Hypernove
a či v iných obchodných centrách pútač,
na ktorom je napísané: „Tu Ježiško naku-
puje!“ alebo „Tu Ježiško predáva“. Ta-
kýmto sposobom chcú obchodníci pri-
pútať ľudí, aby tam nakupovali a aby to
prinieslo aj dobrý zisk.

Nech je to však akokoľvek myslené,
viďme v tom aj reklamu Ježiškovej lásky
a dobroty. Koľko sa skrýva v tomto mene
Ježiško lásky, akým úžasným je darcom
hodnôt potrebných v každej oblasti života.

Ale prenesme sa z týchto obchodných
centier do našich dedín. Aj tu, v našej de-
dine, je majestátny pútač, ktorý nás pri-
voláva. A to je náš chrám, náš kostol. Tu
nemáme TESCO, Hypernovu alebo In-
terspar. Tu máme chrám Boží, kde nás
pozýva Ježiško, kde nekupuje, kde ne-
predáva, kde rozdáva zadarmo, kde dáva
sám seba, kde nepotrebujeme reklamné
tašky, ale on chce naplniť svojimi darmi
naše srdcia.

Všimli ste si však aj eště jedného?
Nikto tu reklamu s Ježiškom nestrhol, ba

išiel tam aj nakúpiť. V koľkých našich
domácnostiach je meno Ježiš potúpené
a strhnuté, odstránené zo stien. Koľkí do
tých obchodov vkročia, či veriaci a nevi-
eraci, nikto necúvol a viacej sa tam neu-
kázal preto, že je reklama s menom „Je-
žiško"? Prečo však mnohí nechú vkročiť
do kostola a ho obchádzajú, prečo sa
mnohí hanbia za toto meno? Prečo
mnohí otcovia i matky dokážu pod tými-
to reklamami s menom Ježiško nakupo-
vať darčeky a na druhej strane nedokážu
dať tohoto Ježiška do sŕdc svojich detí,
ktoré predovšetkým miluje a povedal:
„Nechajte deti prísť ku mne?" Neobchá-
zajme chrám Boží. Nech za tými rekla-
mami vidíme i ďalej, hlboký duchovný
zmysel, aký je Ježiško bohatý, bezhranič-
ne dobrý, ktorý nás obdarúváva hodno-
tami pre telo i dušu, pre šťastný život tu
na zemi a raz aj vo večnosti v nebi. Hlas
zvonov nás pozýva do chrámu k Ježiško-
vi na Vianoce, v nedelu i sviatok, ba
každý deň. Otvorme mu srdce i dušu.
Nech cesta našej obce a farnosti je po-
žehnaná krokmi do chrámu a Ježišova
láska nech naplní každý náš dom. Nech
Ježiško se narodí vo všetkých domoch.

P. ThMgr. Milan Šamaj, farár

Nemašchleb
Nemašchleb alias Leibenhau alias

Chlebovice alias Frýdek–Místek 8 jsou
jen některá jména, pod kterými byla obec
v různých listinách zaznamenána. O za-
ložení obce se nám nezachovala žádná
zpráva. Nejstarším písemným dokladem
dokazujícím existenci obce Chlebovice je
listina, vydaná v Brušperku 6. listopadu
1320, kterou olomoucký biskup Konrád
obnovuje téměř zaniklou ves Ne-
masschleb. Osada Nemašchleb – Chlebo-
vice od svého založení patřila ke kanov-
nickým prebendám olomoucké katedrá-
ly. Byla spravována dědičným fojtem.
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V roce 1326 biskup Jindřich III. povolu-

je Sybotanovi z Lichnova, chlebovickému
fojtovi, zřízení krčmy v obci. Patrně od
16. století byla osada součástí hukvald-
ského panství olomouckých biskupů.
Spory o hranici hukvaldsko–frýdeckou
jsou prastaré a sahají nejméně do druhé
poloviny 13. století. Aby tyto spory byly
s konečnou platností uzavřeny, došlo
v letech 1556—1560 k jednání. Byla vy-
slechnuta řada svědků z obou panství.
Jan Kobzačín z Frenštátu po přísaze vy-
povídal, že jednou seděl ve Sklenově
s medaři z panství hukvaldského i frýdec-
kého. Tito sami říkali, že kdo měl včely
v horách nad Frýdlantem až po Ostravici,
že dával medařské platy na Hukvaldy.
Spory o hranici trvaly až do roku 1584.
Spolu s Palkovicemi a Metylovicemi byla
naše obec povinna odvádět na zámek 1
vola, vždy o sv. Janu Křtiteli. R. 1586 jim bis-
kup Pavlovský tuto povinnost prominul.

Již na počátku 17. století byla cesta
z Nového Jičína vedoucí na Hukvaldy
a pak do Místku přeložena ze Staříče do
Chlebovic. Po této cestě putoval v r. 1771
císař Josef II. a podle staré pověsti v Ly-
sůvkách pod lípou posvačil. Na památku
této události byla v místě postavena ka-
plička, která tam stojí dodnes. K povinné-
mu ustálení a k zavedení domovních
čísel došlo až roku 1775. Dne 7. června
1783 se chlebovičtí neúspěšně obracejí
na moravskoslezské zemské gubernium
v Brně o ustavení místního kaplana. Žá-
dost byla zřejmě motivována výnosem cí-
saře Josefa II., aby v každé osadě, v níž
žije alespoň 100 věřících a kostel je více
než míli vzdálen, byl vystavěn kostelík,
nebo alespoň kaple. K otevření školy
(jednotřídní) došlo až v roce 1826 a bylo
do ní zapsáno 74 dětí.

Nepokoje spolu s odmítáním roboty
vypukly především ve Slezsku. Před pout-
ním kostelem Panny Marie ve Frýdku na
vyvýšeném náspu stojí řada soch, mezi

nimi socha sv. Michaela archanděla. Je
památná tím, že se před ní shromažďova-
li mluvčí nespokojených poddaných
z Moravy i Slezska. Moravský sněm po
dlouhém jednání zrušil zemským záko-
nem robotu a desátky na Moravě. Na
schůzi dne 9. června 1848 bylo rozhod-
nuto, že od 1. července 1848 přestane ro-
bota, na kterou stejně již o několik měsí-
ců dříve přestali poddaní chodit. R. 1852
až do února byla mírná zima, lidé chodili
bosí. Nemalý význam mělo též postavení
vlastního kostela. Ten byl v r. 1863 za
velké účasti obyvatel z okolních obcí vy-
svěcen. Kostelík byl zasvěcen památce sv.
Cyrila a Metoděje, jejichž 1000. výročí
příchodu na Moravu bylo v tomto roce
oslavováno. 

Nejvyšší počet zemřelých dětí (do 14
let) zaznamenala léta 1870—1874, v prů-
měru 15 ročně. Nejvíce dětí se narodilo
v období 1875—1879, v průměru 27
ročně. Pro porovnání dnešní průměr je
5—6 dětí. 

Obec byla vyhlášena pálením a obcho-
dem s vápnem. Místní občané je vozili na
dvoukolových kárách na trh do Příbora
a do Místku. Tam byl prodej vápna vý-
hradně v jejich rukou. Postavením mo-
derních pecí na pálení vápna ve Štram-
berku v r. 1888 vápenky v obci zanikly.

V době od Vánoc do Nového roku čeleď
odcházela od sedláků domů, aby odevz-
dala rodině svou mzdu. Po Novém roce
se vraceli zpět do služby, nebo si hledali
nového hospodáře. Nezřídka se stávalo,
že slovenské mámy okolo Nového roku
obcházely hospodáře a nabízely chlapce
ve věku 10—14 let k pasení dobytka za
pouhou stravu a oblečení.

Z pozoruhodné knížky „Co odnes čas“
aneb Osudy dědiny Chlebovice, (Bohu-
mír Haleš, Josef Žižka, vydal výbor Ob-
čanské iniciativy v červnu 2000 nákladem
250 ks, str. 170) vybral k zimnímu rozjí-
mání Petr Bujnoch.
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Pomník padlým
v Rychalticích

Minule jsem se zabývala historií po-
mníku padlým na Hukvaldech, dnes se
chci věnovat pomníku v Rychalticích.
Rychaltice, které byly do roku 1960 sa-
mostatnou obcí, mají do té doby svou
historii, a také historii pomníku padlým
ve světových válkách. 

Že by Rychaltice měly pomník obětem
prvé světové války do doby, kdy byl od-
halen pomník obětem nacismu, není
v žádné kronice zmínka. Míním tím kro-
niku obecní i kroniku školní, do níž se
také zaznamenávaly důležité události
v obci. Snad se najdou pamětníci, kteří
by tuto otázku rozluštili.

Přešla druhá světová válka, ve které
zahynuli i rychaltičtí občané. Ve školní
kronice v zápise za školní rok 1946/47
píše tehdejší řídící učitel Jaroslav Kaloč
o oslavách 28. října 1946 a o odhalení
pamětní desky obětem nacismu. Pře-
mýšlela jsem, zda je z toho možno do-
vodit, že do té doby Rychaltice pomník
padlým neměly? Nedovolila bych si to
tvrdit, doufám, že se pamětníci ozvou
a uvedou věc na pravou míru.

Ač jsem pak léta kolem pomníku cho-
dila, nemohu si přesně vybavit jeho po-
dobu. Vím jenom, že u něj byla rudá
dřevěná mohylka na paměť padlých ru-
doarmějců při osvobozování Rychaltic.
Ti byli původně pohřbeni u zdi na ry-
chaltickém hřbitově a podle pamětníků
mohylka byla tam. Potom byli ruští vo-
jáci exhumováni a pohřbeni na hřbitově
ve Frýdku a ona připomínka padlých
sovětských vojáků se v Rychalticích na
několik let stala součástí pomníku vě-

novaném našim obětem války. Bylo pro
něj vybráno místo v jakémsi středu Ry-
chaltic — u obecního hostince a napro-
ti hasičské zbrojnici, což už dnes bohu-
žel tak zcela neplatí. Domnívám se, že
to bylo u Švehlovy lípy. O tom, že byla
zasazena píše kronikář Pělucha v zápise
za rok 1935.

Po dvacet sedm let tam pomník stál.
V roce 1973 se v obecní kronice píše
o postavení nového pomníku. Ten byl
vyroben ze světlé žuly — deska s nápi-
sem „Obětem 1. a 2. světové války“, bez
jmen, doplněna dvěma sloupky nestej-
ně širokými a nestejně vysokými, na
vyšším rudá pěticípá hvězda. Domní-
vám se, že tehdy byl také odstraněn plů-
tek, který ohrazoval původní pomník.
Koncem 80. let na základě požadavku
členů tehdejšího Svazu protifašistic-
kých bojovníků byla deska přebroušena
a byla do ní vytesána jména padlých
spoluobčanů v obou válkách. V té podo-
bě je pomník dodnes. Na rozdíl od po-
mníku hukvaldského se nestěhoval na
několik míst.

Karla Klečková
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Fotografie z roku 1973



Hospodářský rok
2001 — jeho vývoj

Máme konec listopadu a to je doba,
kdy pomalu končí zemědělský polní
hospodářský rok. Jaký byl, vám velmi
stručně přiblíží toto zhodnocení.

Rok 2000 byl suchý, ale pro nás zde
v Beskydech úrodný. Podařilo se i brzy
a dobře založit úrodu pro rok 2001. In-
vestovali jsme do rostlinné výroby ne-
malé prostředky, úroda byla velmi slib-
ná, ale, a to je zde pod horami to časté
„ale“, přišlo období dozrávání, období
žní, a měsíc trvající deště dokázaly slib-
nou úrodu výrazně okleštit, znehodnotit.

Největší ztráty jsme měli u ozimé
řepky, kde naše firma přišla o cca 2,5
mil. Kč, hlavně protože řepka prorostla
až ze 40 % nastojato. Další ztráty byly ve
výnosech obilovin, kde činily stejně jako
u řepky, to je 2,5 mil. Kč. Špatné počasí
postihlo v době sklizně nejvíce okresy
Frýdek–Místek, Karviná, Vsetín, částeč-
ně Bruntál i Nový Jičín. Ministr země-
dělství ing. Jan Fencl po prohlídce po-
rostů v době sklizně nevěřil svým očím,
co může počasí s úrodou udělat. Jelikož
je ze suché jižní Moravy, ani se mu nedi-
vím. Složitou situaci v rostlinné výrobě
se nám podařilo překlenout díky jiným
příznivějším činnostem, především trž-
bám za prasata a krmné směsi.

V návaznosti na ukončení hospodaře-
ní firmy ZEMPRAS Fryčovice jsme rozší-
řili výměru obdělávaných pozemků cca
o 470 ha zemědělské půdy na k. ú. Fry-
čovice a Brušperk s platností od 1. 10.
2001.

Mimo jiné drobné investice jsme
v červenci zahájili velkou investiční
akci: rekonstrukci farmy dojnic ve Ska-
lici pro 470 kusů v nákladech okolo 22
mil. Kč. Tato stavba bude dokončena
nejpozději do 31. 3. 2002.
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Máme v programu i další moderniza-

ce provozů, ale především dopad poča-
sí na naši rostlinnou výrobu a výrazné
snížení dotací na údržbu trvalých trav-
ních porostů má za následek značné fi-
nanční výpadky.

Především na snížení státní podpory
do podhorských oblastí chceme znovu
upozornit ministra zemědělství ing.
Jana Fencla, se kterým jsme v měsíci li-
stopadu projednávali celkovou dotační
politiku do našeho zemědělství. Setkání
nám zprostředkovala senátorka paní
Věra Vašínková.

Na zimní období připravujeme pro
naše obecní úřady kompletní služby,
především rozhrnování sněhu, taktéž
nabízíme občanům vývozy jímek, odpa-
dů aj. naší technikou.

Ing. František Žídek,
Ředitel Beskyd Agro, a.s.

Oznámení České
pošty s. p.

Pošta na Hukvaldech bude dne 22.
prosince 2001 (to je v sobotu) výjimečně
otevřena pro veřejnost od 14.00 do 16.00
hodin, a to jen pro výdej oznámených li-
stovních a balíkových zásilek. Nebudou
poskytovány žádné peněží služby, to je
příjem a výplaty poukázek, služby Poš-
tovní spořitelny ani výplaty důchodů.

Výplaty důchodů za prosinec v době
před vánočními svátky:

běžná splatnost budou vypláceny
20.12. 19.12.
22.12. 20.12.
24.12. 21.12.

Ing. Lenka Švantnerová,
vedoucí pošty



Datum Akce Pořadatel nebo
zodp. osoba

7. 12. 2001 Uzavřená akce SmVak Severomoravské
vodovody
a kanalizace Ostrava

9. 12. 2001 Koncert duchovní hudby, mikulášská nadílka Farní úřad
Rychaltice

14. 12. 2001 Vánoční posezení s programem ZŠ LJ Hukvaldy,
kulturní komise

23. 12. 2001 Vánoční koncert – Pěvecký sbor Ondráš Ludmila Čajánková
19. 1. 2002 Ples MS ODS Místní sdružení ODS
25. 1. 2002 Obecní ples Kulturní komise

obecní rady
31. 1. 2001 Dětský karneval ZŠ LJ Hukvaldy
1. 2. 2002 Školní ples ZŠ LJ Hukvaldy
9. 2. 2002 Sokolský ples TJ Sokol Hukvaldy
Termín bude Discoples mladých s divadelním představením

ZŠ LJ Hukvaldyupřesněn ochotníků, DJ David Klimša z rádia KISS Morava
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Plánované akce
ve víceúčelovém sále
Základní školy Leoše
Janáčka Hukvaldy
konec roku 2001 a začátek roku 2002

Přehled obsahuje akce již nahlášené.
V průběhu bude jistě docházet ke změ-
nám, protože o volné termíny na pořádá-
ní akcí projevují zájem organizace i sou-
kromé osoby.

Obecní televize bude o koncertech, pří-
padně dalších akcích občany informovat.
Bližší informace k provozu víceúčelového
sálu od 1. 1. 2002 podám osobně nebo na
tel. 0658/69 92 38, mobil 0604 272709.

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy

ZZZZ    kkkkuuuullllttttuuuurrrryyyy

O jedné výstavě 
Už když jsme v redakční radě zařazova-

li do minulého Hukvaldského občasníku
pozvánku na výstavu fotografií Miroslava
Lyska v restauraci Klenot v Kateřinicích,
říkala jsem si, že bude stát za shlédnutí.
Fotografie pana Lyska, člena Fotoklubu
Art Collegium z Frýdku–Místku znám
a připomenula bych prvé číslo Hukvald-
ského občasníku z loňského roku, kde

jsme zveřejnili článek pana Lyska a též
jeho dvě fotografie — hukvaldského i ry-
chaltického kostela. 

Prvou listopadovou neděli jsme do Ka-
teřinic zajeli. Nebylo složité Klenot najít.
Uvnitř se nás ujal vedoucí restaurace. Za-
vedl nás do malého sálku, kde byla výsta-
va instalována a povykládal o vernisáži,
která se konala 25. října. Zúčastnilo se jí
na třicet hostů. Jako zajímavost uvedl, že
tato výstava byla instalována v Parlamen-
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také grafiky, prostorové plastiky z papíru,
dřeva, hlíny, olejomalby — portréty i záti-
ší. V Kateřinicích vystavovala malby na
hedvábí. Tuto techniku si mohly zájem-
kyně pod vedením výtvarnice vyzkoušet.

Nahlédli jsme i do návštěvní knihy,
prvý zápis je z roku 1997. Mezi podepsa-
nými významnými osobnostmi je i Msgre
František Lokowicz, biskup ostravsko-
opavský. Bez zajímavosti není ani fotoal-
bum dokumentující jednotlivé akce.

Vedoucí Klenotu nám pak ještě vyprá-
věl, že s kolegyní chtěli pro účastníky nej-
různějších akcí, rodinných nebo třeba při
setkáních spolužáků, připravit ještě něco
víc než je dobré jídlo v pěkném prostředí.
Právě prostředí využili pro pořádání vý-
stav. Že to byla myšlenka dobrá, dokazují
třeba zápisy spokojených hostů v ná-
vštěvní knize. Karla Klečková

Poděkování za knihy darované obecní
knihovně: paní Miroslavě Golkové z Dol-
ního Sklenova, paní Simoně Návratové
z Dolního Sklenova, paní Kateřině Větři-
lové, učitelce ZŠ Leoše Janáčka na Hu-
kvaldech.

Svatava Hrabovská, knihovnice

tu ČR a druhým místem byly Kateřinice.
K vidění se nabízelo 18 fotografií, z větší
části černobílých, v paspartách a jedno-
duchých rámech, z loňského a letošního
roku, byl tam také snímek pořízený v pro-
sinci 1996. Výstava byla nazvána Beskydy
a Pobeskydí. Všechny snímky jsou na
toto téma a stojí za to, abyste před nimi
chvíli postáli. Mi tam trochu chyběly fo-
tografie z Hukvald. Zato jsem si mohla
prohlédnout pár řezbovaných figurek
pana Miroslava Hýla ze Staré Vsi a něko-
lik samorostů pana Kozla s výšivkami
paní Soni Křížové.

Výstava, o které píšu, nebyla v Klenotu
prvá. V květnu tam své obrazy vystavoval
malíř Ervin Kukuczka z Ústí nad Orlicí,
v červnu samorosty již zmíněný pan
Kozel. Výstava byla nazvána Samorostlá
jizba a srpnová expozice Obři a trpaslíci.
Jednotlivé exponáty pan Kozel pojmeno-
val Meteorit, UFO, Atomový dědeček, Ex-
hibicionista, Hroch. V září bylo možno
vidět řezbářské práce pana Hýla.V listo-
padu v kateřinickém Klenotu vystavovala
ukrajinská výtvarnice Světlana Hart (roč-
ník 1960). Tato umělkyně se zabývá mal-
bou na hedvábí, mezi její tvorbou jsou

Ze skautského
zápisníku

V minulém čísle Hukvaldského občas-
níku jsme vás zvali na seminář, který se
konal v sobotu 10. 10. 2001 v místní zá-
kladní škole.

Celá akce začala už v pátek večer. Mezi
prvními sněhovými vločkami si razily
cestu ke škole obáglované postavičky —
skauti z Oder, Hranic, Kroměříže, Staříče,
Brušperka… Krátce po osmé se dostavil
O. Vít Zatloukal ze Staré Vsi nad Ondřej-
nicí Přes „nepříliš vlídné“ počasí přišel
v sandálech. Jinou obuv prý používá jen
ve výjimečných případech — a právě

o jedné z těchto výjimek, o svém putová-
ní po Španělsku, nám přišel povyprávět.
S třicetikilogramovým batohem na zá-
dech se vydal na pouť do Compostely,
k hrobu sv. Jakuba, přičemž posledních
700 km šlapal pěšky. Fyzicky náročná
a vyčerpávající cesta Padre Víta velmi
osvěžila po stránce duchovní. Jeho ener-
gie a optimismus jsou úžasné, stejně jako
obrázky, které cestou nafotil.

V sobotu ráno byl seminář zahájen ofi-
ciálně. 122 návštěvníků přivítal Otec
Kamil Wícha (Heřman) z Oder — diecéz-
ní duchovní rádce Junáka. Vzdělávací
akce tohoto typu pořádá skautské stře-
disko sv. Jiří Brušperk již od roku 1998.
Jsou určeny především činovníkům, ro-

ZZZZ eeee     žžžž iiii vvvv oooo tttt aaaa     zzzz áááá jjjj mmmm oooo vvvv ýýýý cccc hhhh     oooo rrrr gggg aaaa nnnn iiii zzzz aaaa cccc íííí
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verům a rangers — tedy skautům od 15
let věku, kteří se podílejí na vedení dru-
žin, oddílů apod., ale zváni jsou i neskau-
ti — každý, kdo má zájem rozšířit si obzo-
ry, prohloubit osobní znalosti.

Pan docent Novotný, kapacita přes svě-
tová náboženství, nás obeznámil se zá-
kladními pilíři islámu. Víte například, jak
vypadá muslimský růženec? Jak lze získat
titul „hadži“? Že džihád není v překladu
„svatá válka“, nýbrž „usilování“? Velký
úspěch sklidila demonstrace zpěvnosti
arabského jazyka na několika verších
z koránu.

Sympatická psycholožka Markéta nás
ve své přednášce o lidské přirozenosti
a socializaci vyzvala, abychom se nebáli
jednat tak, jak nám velí naše srdce, proto-
že co vychází skutečně z hloubi srdce, ur-
čitě nebude nesprávné.

Následovala přednáška odborného
pracovníka z Domu sv. Cyrila a Metoděje
v Laštovičkách u Opavy. Poradil nám, jak
se chovat ke zrakově postiženým lidem,
předvedl řadu praktických pomůcek,
které usnadňují nevidomým denní život.

Aby účastníkům semináře utkvělo v pa-
měti, že navštívili rodiště Leoše Janáčka,
byla pro ně v rámci doprovodného pro-
gramu připravena i odpolední kulturní
vložka — baletní provedení opery Její
pastorkyňa. Dílo zcela originálním způ-
sobem nastudoval a předvedl baletní
soubor ze Staříče v počtu tří mužů.

Po uměleckém tanci dostal slovo Víťa
Dostál. Ze své cesty s kolem kolem modré
planety má tolik nevšedních zážitků, že
o nich dokázal plynule vypravovat 3,5 ho-
diny v kuse. Pravil, že v Plzni přednášel
celých 6 hodin, a stejně neřekl zdaleka
vše, co by mohl. My jsme však spěchali
do kostela.

Mši sv. v kostele na Hukvaldech sloužil
Heřman. Chtěl, abychom se zamysleli
nad tím, co je to víra a zapamatovali si
definici: „Věřit, znamená spolehnout se
na to, v co doufáme, a být si jisti tím, co
nevidíme“.

Dost bylo vzdělávání! S úderem sedmé
večer zmizely skautské kroje a poznám-
kové bloky a sál zaplnilo asi 200 mladých

lidí ve společenských šatech. Začal tra-
diční skautský bál (letos již 7. ročník).
Skupina Šmydliboys hrála k poslechu
i tanci tak bezvadně, že její členové byli
slavnostně obdarováni hnědými šátky
a jmenováni čestnými skauty. Ples zpest-
řili svým vystoupením i megastar Micha-
el Jackson a nadějná mladá folková sku-
pina Alibaba z Olomouce.

K příjemné atmosféře celého setkání
jistě přispělo také krásné prostřední naší
ZŠ. Děkujeme i touto cestou paní ředitel-
ce Aleně Lévové za pochopení a vstříc-
nost vůči potřebám semináře.

Za skautské středisko sv. Jiří Brušperk
Jana Kročová

ZZZZeeee    ssssppppoooorrrrttttuuuu

Po zarostlém
chodníčku
jsme letos
pochodovali
podvacáté

V článcích, které do Hukvaldského ob-
časníku píši o turistických a sportovních
akcích, jsem se dosud snažil udržet neo-
sobní přístup. Tentokrát si však dovolím
zveřejnit osobní vzpomínky na dvacet let
trvání turistického pochodu Po zarost-
lém chodníčku.

Když jsem se před 30 lety přistěhoval
do Dolního Sklenova, začal jsem brzy,
jako vyznavač pěší turistiky, chodit po
okolí. Líbilo se mi v oboře, na Hůrkách,
v Krnalovicích, ale i pod Kazničovem.
Hukvaldské okolí nabízelo širokou škálu
vycházkových tras, a tak jsem prošel
i všechny značené turistické trasy. Časem
jsem si zvlášť oblíbil kruhovou 15 km
trasu, která začínala prudkým výstupem
na hukvaldský hrad, po němž se dalo vy-
dechnout při odpočinkovém průchodu
oborou, při kterém se někdy podařilo za-
hlédnout i oborní zvěř. Na konci obory
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následovala opět mírná část s krásnými
výhledy na Měrkovice a později na Ond-
řejník, se sestupem do údolí Ondřejnice,
kde kdysi stála z Janáčkových vyprávění
známá hospoda U Harabiša. Po 2 km vý-
stupu na Hůrky začaly výhledy na bes-
kydské velikány – Kněhyni, Smrk a Lysou
horu. Z nejvyššího bodu na Kubánkově se
sestupovalo na Hukvaldy přes Babí horu
kolem Janáčkovy lavičky až k jeho Památ-
níku. Prošel jsem tak místy, která mnoho-
krát připomínala Janáčkův život a jeho
pobyty na Hukvaldech. Začala se tak
rodit myšlenka spojit turistický pochod
s nenápadnou vzpomínkou na velkého
hukvaldského rodáka Dr. Leoše Janáčka.
Protože v té době byly populární turistic-
ké a dálkové pochody, zmínil jsem se jed-
nou na schůzi výboru Tělovýchovné jed-
noty SOKOL o možnosti uspořádat tako-
vý pochod i u nás. Návrh byl příznivě při-
jat a hned se ho ujal Jirka Strakoš, který
vedl turistický odbor. Prošli jsme několi-
krát celou trasu a začali promýšlet po-
drobnosti zorganizování nového pocho-
du. Rozhodli jsme, že pochod by se měl
konat v květnu v době, kdy kvetou kašta-
ny a obora je v jednom květu. Po pečli-
vém zvažování se ujal i název budoucího
pochodu „Po zarostlém chodníčku",
který jsme věnovali památce L. Janáčka.
V prvních ročnících jsme pak také začí-
nali pochod položením kytice k pamětní
desce na jeho rodném domě. Když
k tomu paní Hrabovská pustila do míst-
ního rozhlasu fanfáry ze Sinfonietty, měli
jsme pocit slavnostní události. Z úcty k L.
Janáčkovi obnovili v roce 1994 členové
KČT zídku u Janáčkovy lavičky a instalo-
vali na ní novou pamětní desku, kterou
zajistila obecní rada. Tím toto známé
místo získalo důstojnější vzhled.

Než však byl vypsán první pochod, oži-
vil Jirka Strakoš turistický odbor a dali
jsme dohromady výbor složený z dalších
příznivců pochodu. Společně jsme nav-
štívili několik pochodů v okolí a získávali
zkušenosti. Vymýšleli jsme pozvánky,
vlaječky, razítka, účastnické listy a další
nezbytné detaily. První ročníky se konaly
pod záštitou výboru TJ SOKOL Hukvaldy

—spolupořadatelem byl odbor ZRTV. Do
roku 1987 měl pochod start a cíl na hřišti
kopané, od roku 1988 se přestěhoval na
koupaliště, kde se turisté cítili příjemněji.
Podzimní pochody byly 25 zakončeny
v hájence za oborou a 25 v restauraci Pod
hradem, v roce 1997 dokonce s hudební
zábavou.

První pochod se uskutečnil 15. května
1982 za krásného počasí a byl to svátek
hukvaldské tělovýchovy.

Hned v prvním ročníku se sešlo na
startu 225 účastníků, tehdy převážně
místních občanů. Akci vydatně podpořila
i základní škola. Proto ještě téhož roku
jsme se rozhodli pochod zopakovat na
podzim jako pochod spadaným listím,
který se půjde proti směru trasy jarního
pochodu. Tento pochod byl pořádán už
méně oficielně, bez startovného, razítek
a účastnických listů. I na podzim přišla
asi padesátka zájemců a tak se Po zarost-
lém chodníčku — Spadaným listím cho-
dilo každý rok.

Účast 380 turistů v druhém ročníku po-
chodu nás zaskočila, ale špatné počasí
a účast 77 lidí o rok později pořadatele
zase trochu nabádala ke skromnosti. Pak
se střídaly roky silné a slabé, s rekordní
účastí 438 turistů v roce 2000. Průměrná
účast byla 214 na jarních pochodech a 97
na podzim.

V prvních ročnících jsme se snažili na-
bídnout více tras, než 15 km. Turisté na
28 km trase pochodovali přes Ondřejník,
jednou byl start 25 km trasy ve Frýdlantu
nad Ostravicí. Delší trasy, ale příliš nelá-
kaly, vyžadovaly velký počet organizátorů
na kontrolních bodech a v posledních
ročnících je pořadatelé už nepřipravují.
Naposled byla delší trasa při 15. ročníku
a vedla kolem Větřkovické přehrady přes
Mniší do Měrkovic a dále společně s 15
km trasou. Tehdy se však podařilo uspo-
řádat „Pohádkový les“, kdy pro děti čeka-
lo překvapení s loupežníky, ježibabou
z Perníkové chaloupky, vodníka a dalších
pohádkových postav.

V dubnu 2000 byl vydán podrobný
popis trasy jako Průvodce pochodu, který
vypracoval znalec hukvaldského místopi-
su, člen KČT, pan Zdeněk Hubeňák.
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Základní 15 km trasa s kontrolou na

Kubánkově a občerstvovací stanicí přita-
hují stále hodně — v posledních letech
převážně mimohukvaldských účastníků.
Zvlášť, když občerstvení na Kubánkově se
neustále vylepšuje a také v cíli láká speci-
alita pochodu tvarůžková pomazánka
s chlebem.

Nejinak tomu bylo i v roce 2001 při 20.
ročníku za účasti 288 turistů. Na pocho-
du byl přivítán symbolický šestitisící ná-
vštěvník. Stala se jím třináctiletá Veroni-
ka Uhlířová z Ostravy, která získala upo-
mínkovou keramiku, sponzorský dar
prodejny ZDENICA. Novinkou byla účast
kapely na Kubánkově, která zpříjemnila
odpočinek při jubilejním pochodu. Pořa-
datelé vedou statistiku počtu účastníků,
existuje archiv pozvánek, ale nevíme zda
existují turisté, kteří nevynechali po-
chod?

Podzimní pochod 20. ročníku se usku-
tečnil v sobotu 27. 10. 2001 a zúčastnilo
se ho 130 turistů. Krásná podzimní příro-
da, výhledy na Beskydy znovu pozvaly
účastníky na další pochody a doufám, že
Po zarostlém chodníčku budeme společ-
ně ještě mnohokrát pochodovat.

Všech 20 ročníků se zúčastnilo na jaře
i na podzim 6 341 účastníků. Aby se však
pochody mohly po 20 let pravidelně
uskutečňovat, muselo být za tu dobu od-
pracováno víc než 4000 brigádnických
hodin, při kterých se vystřídalo nejméně
100 dobrovolníků, někdy se zapojovaly
i celé rodiny, a to při značení tras, na kon-
trolách, při nákupu a vydávání občer-
stvení, vaření čaje, dopravě materiálu
a pořadatelů, přípravě tiskovin, vypisová-
ní diplomů, rozesílání pozvánek, vyvěšo-
vání plakátů, přípravě tvarůžkové specia-
lity a při dalších drobných pracích. Bez
této dobrovolné práce by pochod nevzni-
kl a neexistoval. Nemůžeme zde všechny
pomocníky vyjmenovat, ale díky Vám!
Příslibem je, že do organizace pochodu
se zapojují noví, mladí pořadatelé, kteří
mají chuť s námi v započaté tradici po-
kračovat.

Ing. Tomáš Elbel, CSc.

Zpráva tenisového
oddílu Sokol Hukvaldy

Letní aktivity tenisového oddílu probí-
haly dle plánu schváleného na valné hro-
madě. Od 8. do 21. srpna se konal již tra-
diční turnaj MINICUP za účasti osmi
družstev z celé obce. Hrálo se ve dvou
skupinách — modré a červené. Postupo-
vali hráči prvých dvou družstev z každé
skupiny, kteří se navzájem utkali v semi-
finále. Do finále se probojovalo družstvo
Dolního Sklenova ve složení Jan Kosa,
Radim Adamovský, které po tuhém boji
zvítězilo nad družstvem Rychaltic —
Martinem Kornetou a Luďkem Bujnoš-
kem. Stalo se tak přeborníkem turnaje.
Vítězové obdrželi putovní pohár a další
pohárové ceny.

Ve dnech 28. září až 5. října 2001 probí-
hal oddílový turnaj jednotlivců za účasti
8 hráčů. V semifinále vyhrál Zdeněk Ada-
movský nad Radimem Adamovským 2:0
a Zdeněk Hložanka nad Lubošem Kalma-
nem rovněž 2:0. Ve finále pak porazil
Zdeněk Hložanka Zdeňka Adamovského,
po boji 4:6, 7:6, 6:4.
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Dne 5. října 2001 se konal miniturnaj

čtyřher, který se stal kořistí Zdeňka Ada-
movského a Luboše Kalmana, když vy-
hráli nad Tomášem Elbelem a Stanisla-
vem Kročou.

Mimo turnaje byl dvorec využíván
k tréninku mladých tenisových nadějí
pod dozorem trenérky paní Ivany Kapsi-
ové a několikrát za sezonu byl vytížen
sportovními dny Cvičení žen pod vede-
ním paní Světlany Kornetové.

5. Listopadu 2001 byl dvorec zazimo-
ván a areál uklizen.

Zdeněk Adamovský
předseda oddílu

ným. V nedávné době tuto tradici obno-
vili i naši senioři, kteří si „štěstíčka“ vzá-
jemně předávali při posezení na konci
roku.

Pro většinu z nás je dnes slovo koleda
spjato hlavně s krásnými písněmi oslavu-
jícími narození Ježíška. Každý z nás si rád
poslechne, a nejen u stromečku na Štěd-
rý večer, ale i v předvánočním čase někte-
rou z nich: Narodil se Kristus Pán, vesel-
me se … nebo Nesem vám noviny, po-
slouchejte, z betlémské krajiny, pozor
dejte… a ještě mnoho dalších.

Karla Klečková

Zlatý věk vína
Pokrmy a vínoVVVVíííítttteeee,,,,    žžžžeeee

Koleda
Koleda — koledování 

— a) typ evropské, zejména slovanské li-
dové obřadní písně; její původ bývá spo-
jován s předkřesťanskými oslavami zim-
ního slunovratu; od středověku jsou kole-
dy spojeny zejména s křesťanským
mýtem o narození Ježíše Krista. Přenese-
ně časové období, kdy se koledy zpívají;
dárky, které zpěvák za svůj výkon dostá-
vá; 
— b) lidová vánoční píseň, součást křes-
ťanského svátku Ježíšova narození; pros-
ba koledníků o malý dárek a přání úrody
hospodáři. V širším evropském měřítku
jsou si koledy podobné v nápěvech i ob-
sahu;
— c) doba od Štědrého večera do Nového
roku nebo Tří králů, řidčeji Velikonoční
pondělí. To si o slovu koleda můžeme
přečíst v encyklopedii.

Na Moravě a ve Slezsku se koledovalo
se „ščestím“ — to byla jedlová větvička
ozdobená mašličkami. Tento pěkný zvyk
připomenuly před léty děti z našeho La-
šánku. Tehdejší vedoucí paní učitelky Jíl-
ková a Polochová připravily s dětmi mi-
kulášskou besídku a ta byla zakončena
předáváním „štěstíček“ všem přítom-

Od nejstarších dob bylo víno v krajích,
kde se réva běžně pěstovala, nedílnou
součástí denní stravy obyvatel. Zvyk kaž-
dodenního užívání vína se stal potřebou,
která svým příznivým působením na lid-
ský organismus formovala životní styl
a letoru lidí. A protože začali rozeznávat
různé jakosti vína a bohatší z nich si
mohli dopřát i pestřejší jídelníček, zjišťo-
vali postupně, že lze určitá jídla vhodně
kombinovat s určitými druhy vín. Taková
vína představují stabilní standard po
stránce vůní, barev i chutí. A tak zcela lo-
gicky ani jídla, a k nim podávaná vína,
nemohou následovat bez ladu a skladu.
Jídla se seřazují od lehkých předkrmů
přes polévky k lehkým masům, a pak ná-
sledují těžší úpravy jídel, sýry a dezert.
Právě tak musí být seřazena i vína — bílá,
růžová, červená, podle barvy. Mladá, na-



zrálá s lahvovou zralostí, archivní podle
stáří. Suchá, polosladká a sladká podle
zbytkového cukru. Nižší jakosti, střední
a nakonec význačné jakosti.

Vžijme se do situace (a nebude to tak
těžké v tomto předvánočním čase), kdy
chceme uspořádat pro své přátele větší
pohoštění a máme k jednotlivým cho-
dům vybrat vhodná vína. Než se všichni
hosté sejdou, abychom je mohli usadit
u stolu, můžeme je přivítat sklenkou
vína, které se současně hodí i jako aperi-
tiv, a k tomu možná i malý zákusek. Bez
zákusku nebo s malým slaným zákuskem
je nejvhodnější sklenka suchého šumivé-
ho vína. Toto víno je na etiketách označo-
váno slovem BRUT. Nebo jen mírně slad-
ké označené slovem SEC. Sladký zákusek
vhodně doplní výběrové víno Tramínu
nebo Ryzlinku rýnského. Podáváme-li
předkrm výraznější chuti, pak volíme
lehké víno s jemnými aromatickými lát-
kami jako je suchý Müller Thurgau nebo
suché Sylvánské. Po předkrmu přicházejí
polévky a ani ty se nemusí obejít bez do-
provodu vína. K zeleninovým polévkám
se hodí Müller Thurgau nebo víno růžo-
vé. K hovězí polévce je nejvhodnější vy-
zrálé Neuburské nebo jiné vyzrálé bílé
víno. K hustým bílým polévkám se podá-
vá suché Sylvánské nebo Rulandské bílé.
K hlavním chodům kombinujeme podle
osvědčeného pravidla. K lehkým jídlům
lehká vína. Ryba musí plavat, proto je
nejvhodnější lehké suché bílé víno s niž-
ším obsahem alkoholu, nejlépe kabinetní
jakosti. Záleží však na úpravě ryby. Čím
jemnější a méně mastná, tím lehčí víno
volíme. K rybě obalované a smažené na
tuku je již vhodnější víno plné nebo lah-
vově zralé. Jsou tu místě Rulandské bílé,
Chardonay, vyzrálý ročník Ryzlinku rýn-
ského, ale vždy vína suchá.

Podobně vybíráme vína k bílému masu
drůbežímu. Pouze k masu krocana mů-
žeme volit i víno červené. Výborně se
hodí Rulandské červené. Ke sladkému
cukroví se velmi dobře hodí sladká vína
šumivá nebo jiná sladká vína jako jsou
výběry odrůd Tramín, Sauvignon, Ryzlink
rýnský. Víno naléváme hostům je do ten-
kostěnných, nezdobených a nebrouše-
ných sklenic tulipánového tvaru, z prů-
svitného, čirého skla tak, abychom vínem
zaplnili jen spodní třetinu sklenky. Po-
tom může host vínem ve sklenici zakrou-
žit a vychutnat jeho aromatické látky.

A teď ještě jeden recept na velice pří-
jemný horký
Vinný punč

Připravíme ho tak, že svaříme cukr
s vodou, potom přidáme dobře očiště-
nou a tence oloupanou kůru z citronu
a ještě jednu minutu povaříme. Kůru pak
vyndáme, přilijeme červené víno a silně
nahřejeme. Nakonec vlijeme trochu
rumu a citronovou šťávu.

Přejeme čtenářům krásné prožití svát-
ků vánočních a mnoho úspěchu v novém
roce 2002.

Věra a Jaroslav Zahrádkovi z Hukvald
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NNNNaaaaššššeeee    rrrraaaaddddyyyy

Med
v nápojích

V posledním čísle jsem se pozastavil
nad tím, jak využít med v pečivu. Abych
vás ujistil o všestrannosti jeho využití,
napovím vám několika recepty. Zaměřil
jsem je na přípravu nápojů pro zpestření
přicházející vánoční a novoroční pohody.
Medové limonády

Mají velký význam, protože v nich
možno podat zvláště dítěti med v nezmě-
něné formě, t. j. takový,jaký přichází
z medometu.
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Domácí výroba,respektive příprava,

vyžaduje například rozpuštění 150
g medu v 1 litru vody, pak se přidá šťáva
z jednoho citronu. Získá se velmi chutný
nápoj,z něhož se může šumivá limonáda
připravit přidáním 2 g kyseliny citronové
a 2 1/2 g bikarbonátu sodného (jedlé
sody).
Medové likéry

Vaječný: Svaří se 3/4 litru mléka s 1 lus-
kem vanilky. Do horkého mléka se rozmí-
chá 6 čerstvých žloutků dokonale zbave-
ných bílků, pilně se míchá 1/4 hodiny. Pak
se rozpustí v mléce 400 g medu a míchá
se další dobu až do zchladnutí. Poté se
teprve po částech přidává 1/4 litru čistého
lihu.

Punčovina: Svaří se v 1litru vody roz-
puštěný 3/4 kg medu a přidá se trochu
skořice, 4 hřebíčky a kůra z jednoho po-
meranče. Po svaření se přidá šťáva z ci-
tronu, přecedí se a přidá se 1 litr čistého
lihu.

Absinth: 10 g pelyňku lékařského se
naloží na 14 dní do 1/2 litru 70% lihu,
přidá se několik zrnek anýzu. Pak se scedí
a smíchá s přečištěným roztokem 300
g medu ve 0,3 litru vody.

Závěrem bych chtěl Vám všem popřát
jménem všech včelařů a jménem svým
příjemné prožití vánočních svátku a do
nového roku hlavně hodné zdraví a po-
hody. Hykl Radomír ml.

Příjmy nejsou jenom
peníze — Daňově
optimalizované
odměňování
pracovníků

Za příjemné, daňově uznatelné výhody
lze považovat především ty, které nepod-
léhají u zaměstnance žádným odvodům
a zaměstnavatel je může zahrnout do da-
ňových nákladů. Když majitel firmy ví,
jak na ně, kromě mzdy ohodnotí své pra-
covníky výhodami, aniž by si přitom sni-
žoval zisk.

Je však třeba mít na paměti, že to, že ur-
čitý příjem zaměstnance je osvobozen od
daně z příjmů ze závislé činnosti, ještě
automaticky neznamená, že se jedná
o plně daňově uznatelný náklad zaměst-
navatele. Obdobně to neplatí ani naopak:
to, že je něco u zaměstnavatele plně do
daní, neznamená, že u zaměstnance je
automaticky osvobozeno od daně z příj-
mu ze závislé činnosti.

Dokonce neplatí ani to, že co není u za-
městnavatele daňově uznatelné, to nebu-
de zdaněno alespoň u zaměstnance. 

ALE
Platí, co je osvobozeno od daně z příj-

mů zaměstnance, to nepodléhá odvo-
dům na sociální a zdravotní pojištění.

Podívejme se ve stručnosti na některé
z možných benefit.

I. JE PŘEDMĚTEM DANĚ
Z PŘÍJMU ZE ZÁVISLÉ ČINNOSTI,
NEODVÁDÍ SE VŠAK SOCIÁLNÍ
A ZDRAVOTNÍ POJIŠTĚNÍ
1. poskytnutí zboží nebo služby za nižší
cenu

Pokud zaměstnavatel prodává televizo-
ry zákazníkům za 15 000 Kč, kdežto od
zaměstnanců požaduje pouze 10 000 Kč,
mělo by těchto pět tisíc figurovat v příj-
mech dotyčného zaměstnance. Obvykle
se to obchází způsobem, že se předběžně
zjistí zájem o určité výrobky nebo zboží
zaměstnavatele a tyto se pak označí jako
„doprodej zásob“, případně „zaváděná
novinka“ za nižší cenu, která činí shodou
okolností 10 000 Kč. Firmy tak hřeší na
skutečnost, že finanční úřady sotva do-
hledají, že k takovéto nabídce se jiní
(kromě zaměstnanců) nemohli dostat.

Protože se v podobných případech do-
stává zaměstnavatel na tenký led, bude



vhodné připravit si dostatečné důkazní
prostředky pro případnou kontrolu (od-
borný posudek znalce je jistě pádným ar-
gumentem, není však nezbytný).

Musíme si také uvědomit, že zaměst-
nancem nejsou pouze pracovníci, ale
také společníci s. r. o., kteří sáhnou po
možnosti nakoupit od své společnosti
zboží za nižší cenu i za cenu zdanění ne-
peněžního příjmu.
2. firemní vozidlo

Při bezplatném použití pro soukromé
účely — příjem zaměstnance pak bude
měsíčně vyšší o 1 % vstupní ceny vozidla
(minimálně 1 000 Kč).

Vstupní cena vozidla — pořizovací
cena vozidla včetně případného technic-
kého zhodnocení provedeného v prvním
roce odepisování. Jestliže byl uplatněn
odpočet DPH (např. u dodávkových aut),
bude se vycházet z ceny včetně DPH.

Vozidlo pořízené leasingem — zaměst-
navatel musí uplatnit vstupní cenu od
původního vlastníka.

• pohonné hmoty
pokud si je zaměstnanec hradí z vlast-

ních prostředků, problém odpadá. Častě-
ji to vypadá tak, že provoz vozidla za-
městnance nic nestojí ani při jeho sou-
kromých cestách. Zaměstnavatel by měl
postupovat tak, že z evidence služebních
cest a ze skutečného stavu tachometru
odvodí, kolik kilometrů ujel zaměstnanec
pro soukromé účely. Pak jsou dva postu-
py:

• bude chtít po zaměstnanci spoluú-
čast při hrazení pohonných hmot (úměr-
ně délce jeho soukromých cest)

• nebude chtít nic, ALE v tomto přípa-
dě: jestliže zaměstnanec nehradí pohon-
né hmoty spotřebované pro soukromé
účely, jedná se o další nepeněžní plnění,
které navíc kromě dani z příjmu podléhá
odvodu zdravotního a sociálního pojiště-
ní. Na straně zaměstnavatele by se jedna-
lo o daňově neuznatelný náklad, ani
nelze uplatnit DPH.

• Příznivější tedy je varianta, kdy se za-
městnavatel domluví se zaměstnancem
a měsíčně mu strhává částku odpovídají-
cí ceně pohonných hmot (včetně DPH),
které spotřeboval pro soukromé účely.
Nebude se tak aspoň jednat o nepeněžní
příjem zaměstnance.
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3. firemní mobil

Poplatky za soukromé hovory jsou
vlastně nedaňovým nákladem společnos-
ti a je nutné je „přidanit“ zaměstnanci.

V současné době v praxi finančních
úřadů není patrná snaha o doměřování
tohoto nepeněžního příjmu.

II. CO NENÍ PŘEDMĚTEM DANĚ
Z PŘÍJMŮ ZE ZÁVISLÉ ČINNOSTI

Pokud se částky drží v limitu stanove-
ném zákonem, neplatí se ani daň z příj-
mu ze závislé činnosti ani zdravotní a so-
ciální pojištění, pro zaměstnavatele
v této částce jsou náklady daňově uzná-
vanými. 
1. náhrady cestovních výdajů

do maximální výše stanovené zákonem
o cestovních náhradách

dále možnost navíc kapesné ve výši
40 % stravného u zahraničních cest
2. hodnota osobních ochranných pra-
covních prostředků

dále mycích, čistících a dezinfekčních
prostředků poskytovaných v rozsahu sta-
noveném vyhláškou č. 204/1994 Sb. o je-
jich poskytování, včetně nákladů na je-
jich udržování. Musí se jednat výhradně
o ochranné prostředky schválené odbor-
nou zkušebnou a musí být skutečně po-
skytnuty (nelze dát pouze peníze na je-
jich pořízení)
3. hodnota pracovního oblečení

a stejnokrojů pro výkon zaměstnání
(stanoveno ve vnitřním předpisu). Nesmí
být zaměnitelné s běžným společenským
či občanským oděvem (opatřit logem).
Stejně je postaven i peněžitý příspěvek
na jejich udržování — na základě proká-
zaných výdajů (doklady z čistírny apod.)
nebo paušálně na základě kalkulace sku-
tečných nákladů.
4. náhrady za opotřebení vlastního ná-
řadí, zařízení a předmětů patřících za-
městnanci

potřebných pro výkon práce. Náhrada
nesmí překročit výši rovnoměrného od-
pisu, který by zaměstnavatel uplatňoval,
kdyby věci byly v jeho vlastnictví.
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Pokud pracujeme pro zaměstnavatele

doma, máme nárok na tyto náhrady
u všeho, co ke své práci potřebujeme a je
to přitom naším majetkem — počítač,
kladiva, mobily, interiér pracovny — ale
nepřehánět!

Doplnění:
V případě, že všechny tyto náhrady

překročí částky, které zvláštní předpis po-
važuje za mezní (cestovní náhrady nad
limit nebo náhrady za opotřebení zaříze-
ní zaměstnance vyšší než rovnoměrné
odpisy) — je „přeplatek“ zaměstnavatele
již považován za příjem ze závislé činnos-
ti, který podléhá jednak dani z příjmů ze
závislé činnosti a jednak zdravotnímu
a sociálnímu pojištění. Navíc zaměstna-
vatel jej nebude moci zahrnout mezi da-
ňové výdaje.

III.CO JE OSVOBOZENÉ OD DANĚ
Z PŘÍJMŮ ZE ZÁVISLÉ ČINNOSTI

1. školení a kurzy
do daňových nákladů
na doškolování zaměstnanců, které

souvisí s jeho podnikáním, nárok na od-
počet DPH.

Neplatí pro studia, jimiž si zaměstna-
nec zvyšuje svou kvalifikaci (např. školné
na střední či vysoké škole) — zde se jedná
o získání dalšího stupně vzdělání a nové
kvalifikace.
2. stravenky

zaměstnavatel může mít v daňových
nákladech až 55 % ceny hlavního jídla na
každou směnu, max. však 70 % stravného
při pracovní cestě 5 až 12 hodin.

POZOR:
V některých firmách je praxe příplatku

ke mzdě na obědy — toto peněžité plně-
ní již není osvobozeno od daně z příjmu
a rovněž podléhá i pojištění zdravotnímu
a sociálnímu.
3. nápoje

hodnota nealkoholických nápojů po-
skytovaných jako nepeněžní plnění ke
spotřebě na pracovišti. U zaměstnavatele
se však bude jednat o daňově neuznáva-
né náklady, výjimkou jsou horké provozy,
a další pracoviště, kde hygienické předpi-
sy vyžadují podávání ochranných nápojů.

ROZPOR:
§ 24 odst. 2 písm. j) bod 5 zákona o da-

ních z příjmu — daňově účinné jsou i vý-
daje na pracovní podmínky, péči o zdra-
ví, vynaložené v souvislosti s jejich ukot-
vením v kolektivní smlouvě či vnitřním
předpisu. Názor Ministerstva financí je
takový, že se tím míní nároky, které přímo
vyplývají ze zákoníku práce (např. nároky
týkající se pracovní pohotovosti, práce
přesčas apod.). Zákon o daních z příjmů
však tak kategoricky nehovoří (Je možné
zakotvit nárok zaměstnance na 2 mine-
rálky za směnu? Možno operovat pitným
režimem? Ale s největší pravděpodob-
ností by zaměstnavatel u daňového
úřadu neuspěl).
4. volný čas

u zaměstnavatele z čistého zisku:
Vždy se musí jednat o nepeněžní plně-

ní (lístky na fotbal, plavání, na dechovku,
dostihy, lyžování v Alpách, kurz golfu…)

Omezení je u zahraničních rekreací —
od daně z příjmu ze závislé činnosti je
osvobozena max. úhrnná částka 10 000
Kč za kalendářní rok.
5. nepeněžní dary

z čistého zisku zaměstnavatele, do
úhrnné výše 2 000 Kč ročně, v zákonem
stanovených případech
6. přechodné ubytování

z čistého zisku
obec přechodného ubytování nesmí

být shodná s obcí, kde má zaměstnanec
bydliště. Patří sem nejen úhrada za uby-
tování, ale i služby spojené (voda, elektři-
na, plyn) 
7. zvýhodněné půjčky

návratné půjčky
• bezúročné k překlenutí tíživé finanční

situace až 20 000 Kč, na bytové účely až
100 000 Kč — zákon o daních z příjmu
nedefinuje, co se rozumí bytovým úče-
lem, důvod se tedy vždycky najde — vy-
malování bytu, položení podlah (jak asi
finanční úřad přijde na to, jestli zaměst-
nanec podlahu nevyměnil? Může za-
městnavatel za to, že k úpravě bytu za-
městnance nedošlo?)

Další názor: o bytových potřebách se
mluví § 15 odst. 10 zákona o daních z pří-
jmu v souvislosti s hypotékami (je zde
pod písmenem e) údržba, změna stavby
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rodinného domu nebo bytu ve vlastnictví
či v nájmu nebo v užívání)

• s nižším úrokem, než je obvyklý
na stejné účely nepodléhají ani dani

darovací, vyplácí se ze zisku po zdanění
(nebo ze sociálních fondů, jestliže jsou
vytvořeny)
8. sociální výpomoc

Poskytují se ze zisku po zdanění (nebo
ze sociálních fondů, jestliže jsou vytvoře-
ny), to ale neznamená, že ztrátová firma
by je nemohla zaměstnancům poskytnout

Nenávratná peněžní pomoc do 10 000
Kč, zákon o daních z příjmu však nepre-

cizuje, zda se jedná o souhrnnou částku
za kalendářní či zdaňovací rok nebo
o příjem vztahující se k jednomu kon-
krétnímu důvodu poskytnutí sociální vý-
pomoci.
9. penzijní připojištění

U zaměstnance je od daně osvobozen
příspěvek zaměstnavatele na jeho penzij-
ní připojištění až do výše 5 % vyměřova-
cího základu zaměstnance pro pojistné
na sociální zabezpečení (viz tiskopis Pře-
hled o vyměřovacích základech)

U zaměstnavatele je do daňově uzná-
vaných nákladů pouze 3 %.



Stinnou stránkou příspěvku zaměstna-
vatele je skutečnost, že na tyto částky se
neposkytuje státní podpora. Proto je
vhodnější, když si zaměstnanec ze svého
přispívá na penzijní připojištění 500 Kč
měsíčně (čímž získá nárok na maximálně
možný státní příspěvek 150 Kč) a zaměst-
navatel se podílí dalšími 3 %.

Dále si zaměstnanec může uplatnit
nezdanitelnou částku (příspěvky zapla-
cené poplatníkem — 6000 Kč), max. však
12 000 Kč ročně.

Zaměstnanec musí podat za sebe da-
ňové přiznání, zaměstnavatel k této ne-
zdanitelné části základu daně v ročním
zúčtování přihlédnout nemůže.
10. životní kapitálové pojištění

u zaměstnavatele do daní max. 8000 Kč
za zdaňovací období

u zaměstnance od daně osvobozeno
max. 12 000 Kč, podmínkou pro uznání
daňového výdaje: výplata plnění po 60
kalendářních měsících a zároveň při do-
sažení 60 let — administrativně méně
náročné než u penzijního připojištění 

Zaměstnanec může uplatnit nezdani-
telnou částku za zdaňovací období max.
12 000 Kč, a to i v případě, když má uza-
vřeno více smluv. Ing. Marie Mikušová
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Vážení čtenáři.
Uzávěrka příštího čísla Hukvaldského ob-

časníku bude 19. února 2002. Do té doby
nám, prosím, zasílejte své příspěvky. Může-
te je předat kterékoliv člence redakční rady.
Rozhodování o zařazení příspěvků je
v kompetenci redakční rady. Připomínky
a stížnosti na činnost redakční rady je
nutno předkládat radě obce, která je zřizo-
vatelem redakční rady. Redakční rada

VEDENÍ ÚČETNICTVÍ — JEDNODUCHÉHO
I PODVOJNÉHO

DAŇOVÁ PŘIZNÁNÍ
VNITROPODNIKOVÉ PŘEDPISY

Ing. Marie Mikušová, Dolní Sklenov 14,
tel. 699 307, IČO 62271491

NNNNeeeeppppřřřřeeeehhhhllllééééddddnnnněěěětttteeee



Vydává Obecní úřad na Hukvaldech. Redakční rada Karla Klečková, Svatava Hrabovská, Jana Kročová,
Mgr. Bronislava Hyklová. Autor ilustrace na titulní straně akademický malíř Antonín Kroča. Uzávěrka
tohoto čísla byla 27. listopadu 2001. Za správnost odpovídají autoři článků. Vyrobila Beatris, Dobrá.

Hukvaldsk˘ obãasník 36


